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ZDARMA

Město:  Golčův Jeníkov
Části obce:  Stupárovice, Sirákovice, Olšinky, Nasavrky, Římovice, Dolík, Budka, Vrtěšice, Kobylí Hlava

Obce:  Chrtníč, Nová Ves u Leštiny, Podmoky, Skryje, Zvěstovice

NEOPRÁVNĚNĚ 
VYPLACENÉ 

PROSTŘEDKY

VÝZNAMNÍ  
JENÍKOVŠTÍ  

RODÁCI

JENÍKOVSKÁ 
KAPLE

Letos zažívá lipová alej teprve své druhé jaro, přesto všichni můžete 
vidět množství kvetoucích rostlin, které se k lipám tak rychle nastě-
hovaly. Osídlení nejrůznějšími bylinami i rozšíření těch stávajících 
pomáhá pozdní kosení až po odkvětu rostlin. A tak letos, stejně jako 
loni, bude pravidelně sekána pouze cesta a okolí lip bude posekáno 
až v létě. Příští rok pak jistě uvidíme další krásky z rostlinné říše. 
Kromě rozvoje rostlin a tím bohatého prostředí pro nejrůznější 
hmyz zde najdou prostor i drobná zvířata. A samozřejmě „louka" 

okolo stromků prospívá i jim, protože je lépe zachycována voda, déle 
se drží vlhkost a kmínky jsou v horku alespoň trochu stíněny.
  
Dále všechny prosíme, aby si své odpadky z výletů (nejen do lipové 
aleje, na Skalka, ale i všude jinde) odnášeli s sebou domů. Všichni 
víme, jak velmi dlouho trvá v přírodě rozklad i obyčejného papíru, 
natož plastů.

Iveta Nepovím Zadinová a Pavel Koláčný 

JARO V LIPOVÉ ALEJI 
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Datum konání: 30. 4. 2020
Předsedající: Ing. Pavel Kopecký
Doba zasedání: 18.00–20.25 hod.

Přítomni:  13 členů ZM
Omluveni:  M. Málek, R. Mazůrka
 
Neomluveni: 0

Ověřovatelé zápisu:   Miroslav Dibelka, Ing. Milan Melechovský
Zapisovatelka: Ing. Iveta Nepovím Zadinová

029/2020 Určení ověřovatelů a zapisovatelky
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov určuje ověřovateli zápisu  
Miroslava Dibelku a Ing. Milana Melechovského a zapisovatelkou 
Ing. Ivetu Nepovím Zadinovou.

030/2020 Schválení programu
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje následující program 
zasedání:

 1) Určení ověřovatelů zápisu (§ 95 odst. 1 zákona o obcích) 
  a zapisovatelky
 2) Schválení programu
 3) Zprávy z jednání rady
 4) Prodej pozemků 2120/3, 2120/5, 2120/8 a 2120/9 v k.ú. 
  Golčův Jeníkov
 5) Prodej pozemků 2048/10 a 2048/11 v k.ú. Golčův Jeníkov
 6) Nákup pozemků 2075/10 v k.ú. Golčův Jeníkov
 7) Prodej pozemků 2380/1 a 2388/1 v k.ú. Golčův Jeníkov
 8) Nákup pozemků 1847 a 1848 v k.ú. Golčův Jeníkov
 9) Nákup pozemků 1108/11 a 260 v k.ú. Stupárovice
 10) Půjčky z FRB
 11) Finanční příspěvek SDH Římovice
 12) Odpis zmařené investice
 13) Investiční záměr - Hasičské auto
 14) Uzavření mateřské školy
 15) Příspěvek základní škola
 16) Stanovisko k napojení na místní komunikaci
 17) Zpráva finančního výboru
 18) Závěrečný účet města za rok 2019
 19) Účetní závěrka 2019
 20) Valná hromada společnosti VAK Havlíčkův Brod
 21) Výběrové řízení – oprava bytu č. 16 v č.p. 399
 22) Komunitní centrum – smlouva o smlouvě budoucí
 23) Výběrové řízení – Retenční nádrže – projektová dokumentace
 24) Výběrové řízení – Retenční nádrže – administrace dotace
 25)  Souhlas se zapojením – Strategie komunitně vedeného 
  místního rozvoje 2021+
 26) Výběrové řízení – Komunikace Žižkova
 27) Brownfield – investiční záměr
 28) Výběrové řízení – Brownfield – administrace projektu
 29) Kompostéry – investiční záměr
 30) Výběrové řízení – Kompostéry – administrace projektu
 31) Přívětivý úřad – investiční záměr
 32) Výběrové řízení – Přívětivý úřad – administrace projektu
 33) Výběrové řízení – Chodník Chotěbořská 
  – projektová dokumentace
 34) Plnění rozpočtu a rozpočtové změny č. 3 a 4
 35) Rozhodnutí o odměnách za výkon funkcí neuvolněných 
  členů zastupitelstva
 36) Diskuse

031/2020 Zprávy z jednání rady 
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí zprávu  
z  jednání rady města z 5. 3., 13. 3., 16. 3. a 24. 3. a 7. 4. 2020 bez  
připomínek.

032/2020 Prodej pozemků 2120/3, 2120/5, 2120/8 a 2120/9 
    v k.ú. Golčův Jeníkov

Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje prodej pozemků:

 • parc. č. 2120/5 o výměře 225 m2 v k.ú. Golčův Jeníkov – kupu- 
  jící Ing. Jan Koudelka, CSc., V Zahradách 32, 582 82 Golčův  
  Jeníkov za cenu dle znaleckého posudku ve výši 40.950 Kč.

    • nově vzniklého pozemku parc. č. 2120/3 o výměře 37 m2 v k.ú.  
  Golčův Jeníkov – kupující Ing. Jan Koudelka, CSc.,  V Zahra- 
  dách 32, 582 82 Golčův Jeníkov za cenu dle znaleckého posud- 
  ku ve výši 6.730 Kč.

 • nově vzniklého pozemku parc. č. 2120/8 o výměře 235 m2  
  v k.ú. Golčův Jeníkov – kupující Mgr. et Mgr. Eva Marečková,  
  Vokrojova 3378/4, 143 00 Praha 4 za cenu dle znaleckého  
  posudku ve výši 42.770 Kč.

 • nově vzniklého pozemku parc. č. 2120/9 o výměře 315 m2  
  v  k.ú. Golčův Jeníkov – kupující SMJ MgA. Jakub Růžička  
  a Erika Růžičková, Riegrova 411, 582 82 Golčův Jeníkov  
  za cenu dle znaleckého posudku ve výši 57.330 Kč.

033/2020 Prodej pozemků 2048/10 a 2048/11 v k.ú. Golčův Jeníkov
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje prodej pozemků 
parc. 2048/10 o výměře 119 m2 a 2048/11 o výměře 146 m2 oba v k.ú. 
Golčův Jeníkov (vedle areálu Jetti a.s.) – kupující Jetti a.s., Riegrova 
769, 582 82 Golčův Jeníkov, IČ: 64259544 za cenu dle znaleckého 
posudku ve výši 63.870 Kč.

034/2020 Nákup pozemků 2075/10 v k.ú. Golčův Jeníkov
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje nákup pozemku 
parc. 2075/10 o výměře 352 m2 v  k.ú. Golčův Jeníkov za cenu  
dle znaleckého posudku ve výši 82.830 Kč (pozemek pod školním 
areálem) – prodávající Jetti a.s., Riegrova 769, 582 82 Golčův  
Jeníkov, IČ: 64259544.

035/2020 Prodej pozemků 2380/1 a 2388/1 v k.ú. Golčův Jeníkov
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje prodej pozemků 
parc. 2380/1 o výměře 1.279 m2 a 2388/1 o výměře 1.154 m2 oba 
v  k.ú. Golčův Jeníkov – kupující Martin Vondra, Ráj 529, 582 82 
Golčův Jeníkov, za cenu dle znaleckého posudku ve výši 524.960 Kč.

036/2020 Nákup pozemků 1847 a 1848 v k.ú. Golčův Jeníkov
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje nákup pozemku 
parc. 1847 o výměře 1.312 m2 a parc. č. 1848 o výměře 1.645 m2  
oba v k.ú. Golčův Jeníkov za cenu dle znaleckého posudku ve výši 
88.710 Kč (prodávající Martin Vondra, Ráj 529, 582 82 Golčův  
Jeníkov, podíl id. ¾ a Dagmar Vondrová, Ráj 529, 582 82 Golčův 
Jeníkov, podíl id. ¼).

037/2020 Nákup pozemků 1108/11 a 260 v k.ú. Stupárovice
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje nákup pozemků 
parc. 1108/11 o výměře 2.754 m2 a 260 o výměře 4.607 m2 oba v k.ú. 
Stupárovice za cenu dle znaleckého posudku ve výši 220.830 Kč 
(prodávající Martin Vondra, Ráj 529, 582 82 Golčův Jeníkov).

Usnesení  ze zasedání Zastupitelstva města Golčův Jeníkov 
konaného dne 30. dubna 2020 od 18.00 hodin
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038/2020 Půjčky z FRB
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje půjčky z FRB:

Jan 
Kořínek

Obora 455 100.000,- 01_Obnova střechy 
starší 15 let

Alžběta 
Kafková

Komenského 
460

50.000,- 07_ Vybudování 
nebo modernizace 
WC, koupelny nebo 
sprchového koutu 
ve stávajícím bytě

039/2020 Finanční příspěvek SDH Římovice
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje finanční příspěvek 
15.000 Kč pro SH ČMS – Sbor dobrovolných hasičů Římovice, 
Nám. T. G. Masaryka 110, 582 82 Golčův Jeníkov, IČ: 62696092  
na prázdninovou akci pro děti a dospělé.

040/2020 Odpis zmařené investice
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje z důvodu zmařené 
investice odúčtovat z  účtu 042 investici Projektová dokumentace 
bytové domy za čp. 104 a přeložka el. vedení –2.227.340,20 Kč  
(město se v minulém období akce zřeklo a chtělo realizovat výstav-
bu komunitního centra s Krajem Vysočina).

041/2020 Investiční záměr - Hasičské auto
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje investiční záměr 
„Nová CAS JSDH Golčův Jeníkov“ z  Programu 014D24 Dotace  
pro jednotky SDH obcí.

 nové auto  7,5 mil. Kč
 dotace 2,5 mil. Kč
 kraj dá 0,5 mil. Kč
 prodej starého 2,0 mil. Kč
 účet města za dopravní nehody (součást rozpočtu) 1,0 mil Kč
 doplatit z rozpočtu města 1,5 mil. Kč (+ 1 mil Kč)

042/2020 Uzavření mateřské školy
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje uzavření mateřské 
školy v době hlavních prázdnin v době od 13. 7. do 14. 8. 2020.

043/2020  Příspěvek základní škola
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje navýšení příspěvku 
Základní škole a Mateřské škole, příspěvkové organizaci, Mírová 
253, Golčův Jeníkov, IČ: 70986002 na rok 2020 o 242.431,55 Kč, tedy 
celkem na 3.514.431,55 Kč – z důvodu porušení rozpočtové kázně 
– kontrola krajského úřadu prokázala neoprávněně vyplacené pro-
středky Mgr. Ježkovi  a krajský úřad požaduje vrácení v uvedené 
výši (částka bude městem následně vymáhána po bývalém řediteli 
Mgr. Ježkovi).

044/2020  Stanovisko k napojení na místní komunikaci
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov neschvaluje napojení pozem-
ků parc. č. 2344/2 a č. 2347/32 v  k.ú. Golčův Jeníkov na místní  
komunikaci.

045/2020  Zápis z finančního výboru
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje zápis z finančního 
výboru zastupitelstva města ze dne 21. 4. 2020 bez výhrad.

046/2020  Závěrečný účet města za rok 2019
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje v souladu s § 43 a § 
84, odst. 2. písm. b) zákona 128/2000 Sb. o obcích a § 17 zákona 
250/2000 Sb. o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů oba  
v platném znění projednalo Závěrečný účet města Golčův Jeníkov 
za rok 2019 a v souladu s § 17, odst. 7, písm. a) schvaluje zastupitel-
stvo města závěrečný účet a vyslovuje souhlas s celoročním  
rozpočtovým hospodařením města v roce 2019 bez výhrad.

Souhrnné údaje finančního hospodaření města za rok 2019:

- rozpočtové příjmy 60 131 910,14 Kč
- rozpočtové výdaje 50 495 768,75 Kč
- celkové saldo rozpočtového hospodaření 
 = PŘEBYTEK (+) 9 636 141,39 Kč
- výdaje na splátky úvěrů a půjček 0,00 Kč
- zůstatek finanční hotovosti na běžných účtech a termínovaných   
 vkladech města k 31. 12. 2019 činil 40 147 679,18 Kč
- zůstatek na sociálním fondu města k 31. 12. 2019 činil 87 693,79 Kč
- zůstatek na fondu rozvoje města k 31. 12. 2019 činil 796 684,15 Kč
- zůstatek na fondu Oty Hory k 31. 12. 2019 činil 87 142,66 Kč
- zůstatek aktiv ve finančních produktech využívaných pro krátko- 
 dobé řízení likvidity (podílové fondy, dluhopisy, směnky)  
 k 31. 12. 2019 činil 0,00 Kč.

047/2020  Účetní závěrka 2019
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje v souladu s § 43 a § 
84, odst. 2. písm. b) zákona 128/2000 Sb. o obcích a vyhláškou  
č. 220/2013 o požadavcích na schvalování účetních závěrek někte-
rých vybraných účetních jednotek schvaluje účetní závěrku jednot-
ky město Golčův Jeníkov sestavenou k rozvahovému dni 31. 12. 
2019 včetně zprávy nezávislého auditora a všech dalších povinných  
příloh. Hospodářský výsledek po zdanění za období 2019 činil  
(+) 21 360 514,11 Kč.

048/2020  Valná hromada společnosti VAK Havlíčkův Brod
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov deleguje na jednání valné  
hromady společnosti Vodovody a kanalizace Havlíčkův Brod, a.s., 
Žižkova 832, Havlíčkův Brod, IČ: 48173002 konané dne 11. 6. 2020 
za město Golčův Jeníkov starostu města Ing. Pavla Kopeckého,  
U Mlýna 879, Golčův Jeníkov.

049/2020  Výběrové řízení – oprava bytu č. 16 v č.p. 399
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje na základě výběro-
vého řízení firmu Radek Ráliš Stavitelství, Kluky 129, 285 45 Kutná 
Hora, IČ: 72959401 na akci „Oprava bytu č. 16 v čp. 399“ za nabíd-
kovou cenu 539.000 Kč včetně DPH.

050/2020  Komunitní centrum – smlouva o smlouvě budoucí
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje smlouvu o budoucí 
kupní smlouvě s Krajem Vysočina, Žižkova 1882/57, 587 33 Jihlava, 
IČ 708 90 749 – prodej nově vzniklého pozemku par. č. 98 – zahrada 
o výměře 2  186 m2, který je tvořen částí pozemku par. č. 104/1  
o výměře 363 m2, částí pozemku par. č. 103 o výměře 981 m2 a částí 
pozemku par.  č. 98 o výměře 842 m2, nově vzniklého pozemku 
par.  č. 2654/2 - ost.  plocha, jiná plocha o výměře 40  m2, který  
je tvořen částí pozemku par. č. 2654 o výměře 40 m2. Pozemky  
na projekt „Transformace Domova Háj IV" – platnost smlouvy 
do 31. 12. 2020 a současně ruší usnesení č. 153/2019.

051/2020  Výběrové řízení – Retenční nádrže 
    – projektová dokumentace
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje na základě výběro-
vého řízení firmu ARTENDR s.r.o., Nádražní 67, 281 51 Velký Osek, 
IČ: 24190853 na zpracování projektové dokumentace ke stavební-
mu povolení na akci „Retenční nádrže v  Golčově Jeníkově“  
za nabídkovou cenu 363.000 Kč včetně DPH.

052/2020  Výběrové řízení – Retenční nádrže 
    – administrace dotace
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje na základě výběro-
vého řízení firmu SELLA Ústí s.r.o., Vrbová 655, 562 01 Ústí nad 
Orlicí, IČ: 06881211 na zpracování a podání žádosti o dotaci,  
organizaci zadávacího řízení, manažerské řízení realizace projektu 
včetně závěrečného vyhodnocení na akci „Retenční nádrže  
v Golčově Jeníkově“ za nabídkovou cenu 60.500 Kč včetně DPH.
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053/2020  Souhlas se zapojením – Strategie komunitně 
    vedeného místního rozvoje 2021+
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje zařazení území 
města do území působnosti MAS Královská stezka o.p.s. na progra-
mové období 2021–2027.

054/2020  Výběrové řízení – Komunikace Žižkova
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje na základě výběro-
vého řízení firmu Dvořáková - stavební firma s.r.o., Kyjov 62, 580 01 
Havlíčkův Brod, IČ: 08776270 na akci „Oprava uličního prostoru  
a veřejného osvětlení v Žižkově ulici a  Rekonstrukce vodovodu  
a kanalizace, ul. Žižkova – Golčův Jeníkov“ za nabídkovou cenu 
5.622.035,60 Kč bez DPH – podíl města je 3.397.430,25 Kč bez DPH.

055/2020  Brownfield – investiční záměr
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje investiční záměr  
s názvem „Revitalizace brownfieldu (Zázemí TS, Re-Use centrum)“ 
a zároveň souhlasí s  podáním žádosti na MMR, dotační titul  
– Podpora regenerace brownfieldů pro nepodnikatelské využití.

056/2020  Výběrové řízení – Brownfield – administrace dotace
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje na základě výběro-
vého řízení firmu ARTENDR s.r.o., Nádražní 67Velký Osek,  
IČ: 24190853 na zpracování a podání žádosti o dotaci, organizaci 
zadávacího řízení, manažerské řízení realizace projektu včetně  
závěrečného vyhodnocení na akci „Revitalizace brownfieldu  
(Zázemí TS, Re-Use centrum)“ za nabídkovou cenu 54.450 Kč  
včetně DPH.

057/2020  Kompostéry – investiční záměr
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje investiční záměr 
s  názvem: „Podpora domácího kompostování-Město Golčův  
Jeníkov“ a zároveň souhlasí s podáním žádosti v rámci OPŽP – 3.1 
- Prevence vzniku odpadů (výzva č.122).

058/2020  Výběrové řízení – Kompostéry – administrace dotace
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje na základě výběro-
vého řízení firmu DLC engineering s.r.o., Bubenská 421/3, 17000, 
Praha, IČ: 07804989 na zpracování a podání žádosti o dotaci,  
organizaci zadávacího řízení, manažerské řízení realizace projektu 
včetně závěrečného vyhodnocení na akci „Podpora domácího  

kompostování - Město Golčův Jeníkov“ za nabídkovou cenu  
91.000 Kč bez DPH.

059/2020  Přívětivý úřad – investiční záměr
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje prováděcí doku-
ment města Golčův Jeníkov zaměřeného na komunikaci s veřejnos-
tí a zároveň souhlasí s podáním žádosti z  Operačního programu 
zaměstnanost, investiční priorita Efektivní veřejná správa na akti-
vitu Přívětivý úřad.

060/2020  Výběrové řízení – Přívětivý úřad – administrace 
    dotace
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje na základě výběro-
vého řízení firmu ARTENDR s.r.o., Nádražní 67, Velký Osek,  
IČ: 24190853 na zpracování a podání žádosti o dotaci, organizaci 
zadávacího řízení, manažerské řízení realizace projektu včetně  
závěrečného vyhodnocení na akci „Přívětivý úřad“ za nabídkovou 
cenu 60.500 Kč včetně DPH.

061/2020  Výběrové řízení – Chodník Chotěbořská 
    – projektová dokumentace
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje na základě výběro-
vého řízení firmu VK CAD s.r.o., Vraclavská 285, 566 01 Vysoké 
Mýto na zpracování projektové dokumentace ke stavebnímu  
povolení na akci „Zatrubnění příkopu Chotěbořská + chodník“  
za nabídkovou cenu 110.000 Kč bez DPH.

062/2020  Plnění rozpočtu a rozpočtové změny č. 3 a 4
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje plnění rozpočtu 
k 31. 3. 2020 a rozpočtové změny č. 3 a 4.

063/2020  Rozhodnutí o odměnách za výkon funkcí 
    neuvolněných členů zastupitelstva
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov v souladu s § 72 odst. 2 a § 84 
odst. 2 písm. n) zákona o obcích stanoví měsíční odměnu za výkon 
funkce neuvolněného člena zastupitelstva města (pro náhradníka 
za p. Michala Šveřepu, pana Davida Ščerbu) ve výši 1.100 Kč, a to od 
1. 5. 2020.

Ing. Pavel Kopecký Ing. Iveta Zadinová Jiří Brož, DiS
 starosta místostarostka místostarosta

Tak to vypadá, že do školy půjdou nepovinně všechny děti na zá-
kladní škole. Prvostupňoví jdou od 25. 5. a od začátku června  
pravděpodobně druhostupňoví. Už se na děti těším.

Informace týkající se nástupu Vašich dětí do školy, školky, prázdni-
nový provoz školky… najdete na školním webu skolagj.cz a v hor-
ním menu pak klikněte na položku Novinky – tam je opravdu vše 
podstatné.

Na našich stránkách jsou také informace o sběru papíru (26. 5.  
a 2. 6. 2020).

Děti se do školy těší, tak snad bude vše v pohodě a podaří se nám  
i v  rámci možností dodržovat všechna hygienická opatření. Jsem  
na rozjezd zvědavý, ale když budou všichni vědět, co mají dělat,  
a budou se snažit, tak to dobře dopadne.

Tak se opatrujte a ať se Vám dobře daří.

M. Zezula

Z NAŠÍ ŠKOLY

PLACENÍ POPLATKŮ:
Poplatky je možno bez navýšení uhradit do konce června, případně je možno poplatky uhradit 

bankovním převodem (je nutno si nechat poslat variabilní symbol a číslo účtu jednotlivých plátců).
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V  únoru 2020 byla pracovníky Krajského úřadu Kraje Vysočina 
v ZŠ Golčův Jeníkov provedena veřejnosprávní kontrola zaměřená 
na použití veřejných finančních podpor z rozpočtu Kraje Vysočina  
v období od 1. 2. 2016 do 30. 6. 2019. Kontrolou bylo zjištěno  
porušení rozpočtové kázně – neoprávněně vyplacené prostředky 
z  rozpočtu kraje Mgr. Luďku Ježkovi ve výši 242.431,55 Kč.  
Tuto částku musela škola vrátit zpět krajskému úřadu. Vzhledem 
k tomu požádala škola svého zřizovatele o navýšení svého příspěvku 
na rok 2020. 
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov na základě této žádosti dne  
30. 4. 2020 schválilo navýšení příspěvku Základní škole a Mateřské 
škole, příspěvkové organizaci, Mírová 253, Golčův Jeníkov,  
IČ: 70986002 na rok 2020 o 242.431,55 Kč, tedy celkem na 
3.614.431,55 Kč. Tuto neoprávněně vyplacenou částku bude město 
následně vymáhat po bývalém řediteli Mgr. Luďku Ježkovi. Uve-
dená částka k vymáhání však nemusí být konečná - škola nehos-
podaří pouze s finančními prostředky z rozpočtu kraje….. 

V  loňských listopadových Listech jste se mimo jiné mohli dočíst  
o odvolání ředitele Základní školy a Mateřské školy Golčův Jeníkov, 
příspěvkové organizace, Mgr. Luďka Ježka. K  odvolání došlo  
na základě usnesení rady města č. 319/2019 ze dne 7. 11. 2019  
pro závažné porušení a neplnění právních povinností vyplývajících 
z činností, úkolů a pravomocí ředitele, které bylo zjištěno zejména 
inspekční činností České školní inspekce, která prověřovala období 
od 1. 2. 2016 do 30. 6. 2019. Mgr. Luděk Ježek byl do své funkce  
jmenován usnesením rady města č. 170/2015 ze dne 10. 11. 2015,  

s nástupem od 1. 2. 2016. Tehdejší rada města Mgr. Luďka Ježka  
do funkce ředitele jmenovala, přestože již tenkrát byly známy nega-
tivní reference z jeho bývalých působišť. 
Dne 21. 6. 2019 byl prostřednictvím advokátní kanceláře JUDr. 
Málka podán na Okresní státní zastupitelství v  Havlíčkově Brodě 
podnět k prošetření, zda nedošlo ze strany Mgr. Luďka Ježka ke spá-
chání trestného činu. Okresní státní zastupitelství věc postoupilo 
policejnímu orgánu Policie ČR, Službě kriminální policie a vyšetřo-
vání Havlíčkův Brod, kde je věc stále v  šetření. Vzhledem k  tomu 
není stále možné zveřejnit bližší informace. Navíc ctíme presumpci 
neviny („Každý, proti němuž je vedeno trestní řízení, je považován  
za nevinného, pokud pravomocným odsuzujícím rozsudkem soudu 
nebyla jeho vina vyslovena.“). 
Mgr. Luděk Ježek nebyl ze své funkce odvolán z osobních, či politic-
kých důvodů, nešlo o žádné „vyřizování si účtů“, jak mnohdy  
ve městě slýcháme – byl odvolán pro porušení právních povinností 
a pro neoprávněné čerpání finančních prostředků – podezření 
z  těchto porušení bylo zjištěno veřejnosprávní kontrolou v  dubnu 
2019, která odstartovala další (pro zaměstnance školy nepříjemné, 
ale nezbytné) kontroly, podnět k šetření PČR, šetření České školní 
inspekce ….    
Tyto kontroly jasně prokazují neoprávněné čerpání finančních 
prostředků ze strany Mgr. Luďka Ježka. A jasně potvrzují,  
že rozhodnutí rady města o jeho odvolání z funkce ředitele ZŠ bylo 
správné a nevyhnutelné. 

Jiří Brož

NEOPRÁVNĚNĚ VYPLACENÉ PROSTŘEDKY 
Z ROZPOČTU KRAJE MGR. LUĎKU JEŽKOVI

I vy máte možnost ovlivnit, co se realizuje ve městě i v místních  
částech. PIN kód pro hlasování již máte doma, hlasovat můžete  
do konce května na webu:

https://vote.d21.me/cs/info/TvorimeGJ2020

Hlasování je oddělené, aby naše místní části nebyly znevýhodněné. 
Můžete hlasovat pro návrhy v obou kategoriích – město i místní  

části. Pro rok 2020 bylo z rozpočtu města vyhrazeno 1,2 mil. Kč  
(800 000 Kč pro Golčův Jeníkov, 400 000 Kč pro místní části).

Navíc budeme rádi, když zodpovíte několik otázek a mezi nimi také 
věnujete chviličku "přednáškovým úterkům". Děkujeme!

Iveta Nepovím Zadinová, Jiří Brož

TVOŘÍME GJ 2020 – HLASUJTE DO 31. 5. 

číslo 5 / květen 2020
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Poslední měsíce se celý svět zabývá pandemií koronaviru SARS 
CoV- 2. Tato situace se nevyhnula ani jeníkovským hasičům.  
Od samého vzniku pandemie byla jednotka jeníkovských hasičů  
vybavena ochrannými prostředky pro své hasiče tak, aby byla  
připravena zasahovat a pomoci všem obyvatelům našeho města  
a celého hasebního obvodu jednotky. Společně s  vedením našeho 
města jsme několikrát konzultovali vyvíjející se situaci. Veškerá  
činnost sboru a jednotky byla ukončena nebo omezena na nezbytné 
minimum. Naštěstí se prognózy v  našem městě nenaplnily, a tak  
nebyl zásah jeníkovských hasičů v souvislosti s pandemií potřeba.  
Dne 20. 3. 2020 byl vydán pokyn ředitele HZS Kraje Vysočina, který 
omezil vysílání jednotek SDH v Kraji Vysočin, a to pouze na událos-
ti typu POŽÁR. Proto jednotka jeníkovských hasičů v  období  
od 20. 3. do 10. 5. vyjížděla pouze k požárům. Ostatní typy událostí 
řešili profesionální hasiči. 

V  prvním čtvrtletí letošního roku zasahovala naše jednotka  
u 42 zásahů, jednalo se o 5 dopravních nehod, 8 požárů a 29 zásahů 
bylo technického charakteru. Nejnáročnější den uplynulého období 
bylo pondělí 6. dubna 2020. V 11:57 hodin byla naše jednotka vyslá-
na k  požáru lesa u obce Kozohlody. Na místo zásahu vyjíždí obě 
naše cisterny. Po příjezdu na místo zásahu jsou průzkumem zjištěny 
2 požáry vzdálené od sebe cca půl kilometru. První požár byl men-
šího rozsahu, o který se postarala domácí jednotka SDH Kozohlody. 
Druhý požár již v době našeho příjezdu byl na rozloze 500 x 500 m. 
Velitel naší jednotky ihned vyhlásil druhý stupeň požárního popla-
chu. Naše jednotka najíždí k místu požáru ze severní strany a zasa-
huje proti větru. Ihned je vytvořeno dopravní vedení a nasazeny  
4 útočné C proudy. Kvůli silnému zakouření zasahují hasiči  
v  dýchacích přístrojích. Od lesních dělníků dostáváme informaci,  

že ve směru šíření požáru je zaparkován osobní automobil, ale kvůli 
silnému zakouření se majitel nemůže k  vozidlu dostat. V  dýchací 
technice se nám podařilo automobil dostat z místa požářiště a pře-
dat ho majiteli. Hasiči se střídají na útočných proudech a snaží  
se zastavit šíření požáru. Celý zásah je postupně rozdělen na 4 bojo-
vé úseky. Je vyhlášen 3. stupeň poplachu a na místo zásahu vyjelo  
16 jednotek hasičů. Byl vyžádán vrtulník Policie ČR k  leteckému  
hašení. Bohužel letecké hašení bylo nedostupné z důvodu jeho nasa-
zení u jiné události. Po více než 5 a půl hodinách se podařilo zamezit 
šíření požáru a požár byl lokalizován. Následně probíhalo dohašo-
vání a celkové prolití požářiště. Krátce po 21. hodině došlo k reduk-
ci sil a prostředků na místě zásahu, 3. stupeň požárního poplachu 
byl snížen na 1. stupeň a na místě zůstalo 5 jednotek hasičů. Krátce 
po půlnoci na místě zásahu zůstala jen naše jednotka, která prová-
děla celou noc dohlídku nad místem požáru a hasila menší rozhoří-
vající se ohniska. S  rozedněním byly na místo zásahu vyžádány  
další cisterny a celé dopoledne bylo prováděno důkladné prolívání 
požářiště. V 11:06 hodin bylo místo zásahu předáno majiteli a naše 
jednotka se po téměř 24 hodinách vrátila zpět na základnu. V měsí-
ci dubnu jsme zasahovali ještě u několika požárů lesů, naštěstí již  
ne tak rozsáhlých jako u Kozohlod. 

V současné době, tak jak se začínají uvolňovat mimořádná opatření, 
je od 10. 5. zrušen pokyn ředitele HZS Kraje Vysočina a jednotky 
SDH jsou vysílány dle svých předurčeností ke všem typům událostí. 
To platí i pro naši jednotku. A tak jsme již ve standardním režimu 
opět vysíláni ke všem typům událostí tak jako dříve.

Jan Skalický

POSLEDNÍ MĚSÍCE U JENÍKOVSKÝCH HASIČŮ

První vlnu epidemie koronaviru máme „zdárně“ za sebou a nikdo 
v našem městě se nenakazil (tedy alespoň o tom nevím). To je krás-
né, ale mnohem horší je, že negativní dopady této epidemie budeme 
pociťovat všichni a poměrně hodně dlouho - velmi ztížené cestová-
ní, odložené operace (statistiky tvrdí, že odložením operací zemřelo 
více lidí než na koronavirus), dražší potraviny, velký nárůst  
nezaměstnanosti (tady paní ministryně Maláčová již přesně ví, kdo 
přijde o práci), mnoho krachujících provozoven, živnostníků,  
obrovský nárůst deficitu a celkového zadlužení státu (letos se mluví 
o 300–400 miliardách) a v neposlední řadě velké propady obecních 
rozpočtů. Tady si, pokud to sledujete, přehazují onen „horký  
brambor“ ve výši 20 miliard korun paní ministryně Schillerová  
se Svazem měst a obcí a senátem.
 
Původně jsem si myslel, že v tomto čísle Listů vám sdělím radostnou 
zprávu, že žádost o dotaci na sportovní halu byla úspěšná a popíši 
podrobnosti, jak a kdy město stavbu zahájí. Bohužel v  tuto chvíli 
rozhodnutí Ministerstva financí ČR neznám, rozhodne se až kon-
cem tohoto měsíce. Čeká nás (zastupitele města) nelehký úkol - roz-
hodnout co, kdy a hlavně za co budeme stavět.
 
V příštím měsíci město zahájí opravu komunikace Žižkova (od by-
tovky 398–400 po Jiráskovu ulici a úzkou uličku). Je to společná 
akce s  firmou VAK Havlíčkův Brod. Město hradí komunikaci,  
chodníky, parkoviště a VAK kanalizaci a vodovod. Podíl města bude 
cca 4 mil. Kč. Další plánované akce - oprava chodníku v Riegrově 
ulici a výstavba chodníku z Riegrovy ulice do ulice Za Pivovarem 

-jsme odložili na rok 2021 a to hlavně proto, že jsme zde požádali  
o dotaci přes Královskou stezku. Dotace je 95 % uznatelných nákla-
dů, čímž ušetříme cca 5 mil. Kč z rozpočtu města. Pravděpodobně 
odložíme na další rok přípravu některých projektových dokumenta-
cí, např. přístavba školy, bytové domy na bývalém vrakovišti, 
knihovna v bývalé kovárně atd. 
 
V příštím měsíci požádáme o dotaci na výstavbu kanalizace v míst-
ních částech (stavební povolení by mělo být začátkem června vydá-
no). Uvidíme, zda se žádostí uspějeme a jaká nakonec bude výše 
dotace a celkové náklady této stavby (odhady jsou cca 80–100 mil. 
Kč). Příští měsíc budeme také mít jasno ohledně dotace na sportovní 
halu (sešlo se žádostí za 3,5 miliardy korun a dotace je celkem  
300 mil.). Stále má ale naše žádost šanci na podporu. Moc a moc 
bych si přál, aby obě tyto dotace městu dopadly, protože si dost  
dobře nedovedu představit, jak bychom řešili, kterou akci zahájíme, 
kdy a hlavně za co, kdyby obě dotace nevyšly. Ale uvidíme, naděje 
stále je a ani jednu akci nechceme zrušit. Jen by se nám mnohem 
lépe rozhodovalo a plánovalo, kdyby to vše vyšlo.
 
Jinak intenzivně připravujeme projekt na ReUSE centrum a zázemí 
technických služeb, pochopitelně také s  maximálním využitím 
všech možných dotací. Nechme se tedy překvapit, možná vše vyjde. 
Ale bohužel i tak nás v dalších měsících nečeká nic dobrého. Nezbý-
vá tedy nic jiného, než se vrátit k normální práci a k normálnímu 
životu.

Pavel Kopecký, starosta

KORONAVIRUS A INVESTICE
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Na letošní jaro naprostá většina z nás jen tak nezapomene. Situace 
s  covidem vzala slova z  úst daleko sdílnějším lidem, než jsem já,  
a to bez ohledu na profesi, anebo společenské či politické postavení. 
Co dodat? Ať je to brzy za námi a kéž by se to neopakovalo. 

Nemá smysl hledat viníka a veřejně lynčovat ty, kteří s virem již měli 
tu čest, protože už dávno nejde pouze o lyžování v zahraničí a další 
rádoby „pravdivé“ teorie přenosu nákazy. V době globálního cesto-
vání je vlastně hodně naivní věřit tomu, že by se to nikdy  a nikde 
nemohlo stát. Je to zkrátka nevyžádané „rande“  v nesprávnou dobu 
a na nesprávném místě, což může potkat bez výjimky každého z nás, 
aniž bychom vůbec tušili, s čím máme tu čest…

V  uplynulých měsících se hodně veřejně děkovalo. A bylo komu  
děkovat. Šily se roušky, vyráběly se ochranné štíty a obleky. Starali 
jsme se o své blízké, seniory, o nemocné… Byla to taková inventura 
vztahů mezi lidmi, doma i navenek. Zdaleka ne všichni mohli zůstat 
doma. Nebudu vyzdvihovat jedinou profesi. Není to fér, protože 
těch důležitých povolání je ve skutečnosti hodně. A právě v  nich  
nešlo provoz přerušit, nebo dokonce zcela zastavit. Ono poděkování 
by tedy mělo patřit také mnoha anonymním lidem. Lidem, kteří byli 
a jsou, ve své každodenní práci pro blaho nás ostatních, nepostrada-

telní, aniž bychom jejich jména četli v novinách, anebo na sociálních 
sítích.

Jen chvilku před vyhlášením mimořádných opatření a nouzového 
stavu jsme ve spolupráci s  Městem GJ a pobočkou DDM stihli  
pogratulovat našim ženám ke svátku MDŽ v Domě s pečovatelskou 
službou v  Golčově Jeníkově a potěšit je dárky. Věříme, že udělaly 
radost. Cvičební sál v  pavilonu má novou podlahovou krytinu.  
Výměna PVC proběhla o jarních prázdninách a já se moc těším,  
že se bude návštěvníkům našich sportovních kroužků líbit.

Závěrem dodávám přání. Nechť jsme všichni zdrávi a dokážeme  
se radovat i z toho, že si můžeme „jen tak“ vstát a vyjít ven, potkávat 
se s lidmi a cestovat. Těšit se z hezké přírody a dýchatelného ovzduší 
našeho kraje.  Mít radost z toho, že máme zdravou rodinu a práci,  
že děti můžou do školy, do školky a na kroužky. Radujme se z každé 
maličkosti všedního dne. Ten vir, ověnčený vědeckým názvem  
Koronavirus SARS-CoV-2 , nám během poměrně krátké doby jasně 
ukázal, že tomu tak nemusí být navždy.  A že ten náš současný život-
ní standard není samozřejmost, ale vlastně dar.

Olga Fialová

SLOVO ZASTUPITELKY

Domov důchodců Čáslav 
přijme do hlavního pracovního poměru

    

Kuchaře/kuchařku
 Požadujeme:
	 	 •	 Vyučení	v	oboru
	 	 •	 Praxi	v	oboru	min.	2	roky
	 	 •	 Ochotu	učit	se	novým	věcem
	 	 •	 Spolehlivost,	pečlivost,	bezúhonnost

 Nabízíme:
	 	 •	 Práci	v	plně	vybavené	kuchyni
	 	 •	 Stabilní	platové	podmínky	dle	nařízení	vlády	č.	300/2019	Sb.	o	platových	poměrech	
	 	 	 zaměstnanců	ve	veřejných	službách	a	správě
	 	 •	 Příspěvek	k	penzijnímu	pojištění	a	stravování
	 	 •	 Příspěvek	na	kulturu
	 	 •	 Příspěvek	na	provoz	sportovních	a	tělovýchovných	zařízení,	
	 	 	 rehabilitačních	zařízení	včetně	masáží
	 	 •	 Příspěvek	na	nákup	vitamínových	přípravků
	 	 •	 5	týdnů	dovolené

 V případě zájmu nás kontaktujte: 
	 	 •	 e-mailem:	ales.sorf@ddcaslav.cz	nebo	info@ddcaslav.cz
	 	 •	 Telefonicky:	734	485	167,	327	314	221
	 	 •	 Osobně	na	adrese:	Nazaret	94,	Čáslav	–	ředitel	Ing.	Aleš	Šorf

číslo 5 / květen 2020
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V dnešním příspěvku se vrátím krátce na širé lány. Moje první  
setkání s nimi proběhlo ale před více než 50 lety, konkrétně v srpnu 
roku 1967, a nebylo to u nás, ale na Ukrajině.

Naše vysoká škola uzavřela tehdy dohodu s Univerzitou ve Lvově  
o vzájemném výměnném pobytu skupiny 15 studentů. Jednalo se asi 
o třítýdenní pobyt, který každá ze stran zařídila na svém území.  
A já jsem byl členem té první skupiny. Cestovali jsme vlakem, naše 
hranice jsme přejeli bez problému jen s pasovou kontrolou, ale  
po příjezdu do Čopu nás čekalo první překvapení. Náš vlak obstou-
pili vojáci se samopaly. Všichni cestující i se zavazadly museli  
vystoupit a podrobit se v nádražní hale zevrubné prohlídce  
a na dlouhých stolech všechno ze svých zavazadel vyložit. Nás jako 
delegaci hostů ukrajinského Komsomolu čekala jen pasová kontrola. 
Ale přišlo ještě jedno překvapení - bohužel nás provázelo po celou 
dobu pobytu - a to byla návštěva toalety, spíše latríny. V podlaze 
zabudované šlapáky, za zády jakési splachování, ale použité papíry 
se odkládaly na hromádku vedle šlapáku. Podobné zařízení bylo  
i na studentských kolejích, kde jsme byli ubytováni. Kdykoliv jsme 
se setkali s našimi krajany, tak po úvodní otázce, odkud jsme přijeli, 
se  řeč stočila vždycky na téma záchody. (Ten problém pokračoval 
bohužel i u nás při ubytování Ukrajinců na naší koleji, kde někteří 
neznali systém odklápěcího prkénka s možností se posadit, a pokra-
čovali ve svém způsobu odkládání papírů na podlahu, což vytočilo 
naši uklízečku, která  častovala naše hosty výrazy, které nelze zde 
popsat.) Asi po třech hodinách zdržení jsme mohli nastoupit znovu 
do vlaku směr Lvov. Tam bylo oficiální přijetí, prohlídka areálu,  
ale nabídnutý program různých besed a sportovních zápolení jsme 
museli odmítnout, oni to stále chtěli dojednat  s vedoucím naší  
výpravy, ale my jsme žádného neměli. Byli jsme skupina čerstvě  
dostudovaných zemědělských vysokoškoláků a nás zajímalo, jak 
hospodaří jejich kolchozy a sovchozy a jak se žije na venkově lidem 
po padesáti letech budování komunismu v Rusku. Ze školních lavic 
si pamatuji, tam se nám dostávala zejména v hodinách ruštiny 
spousta různých rad a návodů od sovětských kolchozníků, na které 
vzpomínám nyní již s úsměvem, ale tehdy jako děti jsme tomu  
i věřily. Například doporučení provádět místo podzimního setí  
pšenice tak zvanou jarovizaci, tedy obilí máčet a pak napytlovat  
a uchránit před velkými mrazy a pak na jaře teprve vysévat. Jenom 
se pozapomnělo na to, že namočené obilí vyklíčí, a pak problém, 
čím je dopravit do půdy. Ozimé obiloviny nelze vysévat až na jaře, 
protože nenasadí klasy. Nebo pokusy jejich vědců zkřížit pšenici  
s pýrem, pak by se nemuselo každý rok znovu orat a sít, jen několik 
let pouze sklízet. Anebo vypěstovat pšenici, která bude mít na jed-
nom stéble několik klasů, tady se prezentovaly již výsledky, tak  
zvaná větevnatá pšenice. Měla však drobné obilky jako pšenice  
divoká. Nebo rada pěstovat brambory čtvercově hnízdovým způso-
bem, později na školním statku si s tím nikdo nevěděl rady. Ale pří-
kladem toho, co ruská věda dokáže, bylo sdělení, že se jim podařilo 
rozdojit i kozla, nadojil prý asi půl litru mléka denně. Tehdy byla 
mezi lidmi oblíbené rčení, neraď, nebyl jsi v Rusku. 

Nakonec nám vedení školy vyšlo vstříc a dalo nám k dispozici  
autobus s řidičem a průvodcem. Nejprve jsme si prohlédli Lvov  
a okolí. Měli jsme zájem podívat se i na památník našich legionářů 
ve Zborovu, ten ale nebyl běžně přístupný turistům. Také nás cestou 
zastavila milice na motocyklech, ale po vysvětlení, že jsme delegace 
hostů ukrajinského Komsomolu, nás doprovodili až na místo.  
A právě opuštění turistické trasy, což byla celkem  kvalitní silnice, 
kterou z obou stran lemovaly husté  pásy různých stromů a keřů, 
takže nebylo prakticky nic v okolí vidět, jsme se ocitli v úplně jiném 
světě. Projížděli jsme ukrajinskými vesnicemi, které jsou na rozdíl 
od našich od sebe vzdáleny desítky kilometrů. Cesty byly většinou 
prašné a všude jsme potkávali nákladní automobily, na korbách plno 
lidí, to bylo jediné spojení s městem a s možností nákupu. Nákladní 

automobily tak nahrazovaly chybějící autobusové spojení s městem, 
potkali jsme i pohřební průvod  s rakví na nákladním automobilu.  
A právě tady se objevily mezi vesnicemi vzpomínané širé lány,  
obrovská území polí byla sice už sklizená, přesto se na nich pohybo-
vala v blízkosti vesnic spousta koňských potahů sbírající slámu.  
Na vysvětlenou - v padesátých letech zde byl nedostatek potravin  
a hrozil hladomor. A tak vláda vrátila kolchozníkům část půdy, něco 
jako naše záhumenky, ale větší výměru, aby si mohli pěstovat pro 
sebe brambory, zeleninu a další plodiny, mohli chovat i hospodářská 
zvířata. Brzy se ukázal i důvod, proč je zájem o kolchozní slámu. 
Stavěly se zde nové domky, ale byl nedostatek stavebního materiálu, 
a tak na kraji vesnice se vyráběly vepřovice, sláma smíchaná s jílem 
se plnila do dřevěných forem a pak se sušily na slunci. Dříve byla 
mezi vesnicemi obrovská neobdělávaná území porostlá trávou  
a nízkými křovinami, prakticky step vyrostlá na nejkvalitnější orné 
půdě-černozemi, která prý zde sahala až do hloubky jednoho metru. 
Tehdy se zrodil plán tyto nevyužívané plochy, nazývané celiny,  
zorat a pěstovat zde obilí. Tuto akci podporoval tehdy ještě celkem 
neznámý politik a pozdější nejvyšší vládce v Rusku Leonid Iljič 
Brežněv. Do akce se zapojili i naši svazáci, kteří odjížděli na Ukraji-
nu rozorávat celiny, obrovské lány se jim asi zalíbily a potom možná 
někteří ve funkcích projektantů či agronomů zkoušeli zvětšovat  
pozemky i u nás. O celinách tehdy koloval mezi lidmi vtípek:  
Traktorista s pluhem na okraji vesnice dostal příkaz - orat budeš 
stále rovně tímto směrem, až přijde čas svačiny, tak obrátíš traktor  
a vyoráš druhou brázdu vedle, aby ses do oběda vrátil do vesnice.  
A odpoledne budeš stejně tak pokračovat. V okolí vesnic jsme  
postrádali nějaká zařízení pro chov hospodářských zvířat, což se asi 
projevovalo v prázdných obchodech s masem. 

V naší skupině byli i dva bratři, synové evangelického faráře, a tak 
jsme sledovali i osud většinou zpustlých vesnických kostelů, někde 
to byla sýpka s hromadami obilí na podlaze, jinde třeba tělocvična 
se žíněnkami a sportovním nářadím. Naopak ve městech byly koste-
ly udržované, s pozlacenými věžičkami, přeměněné ale většinou  
na muzea a výstavní síně. 

Naším cílem bylo trochu poznat i hlavní město Kyjev, kam jsme   
cestovali vlakem. A tady jsme viděli obrovský rozdíl mezi životem  
ve městě a na vesnici. Starobylá část města a nově budovaná sídliště, 
až později jsme zjistili, že nově budované dvou- a třípokojové byty  
se přidělují pro dvě a tři rodiny, každá má pro sebe jeden pokoj,  
kuchyně a sociální zařízení mají společné. Protože většina z nás  
neviděla moře, naším dalším cílem byla návštěva Oděssy, s ubytová-
ním rovněž na studentské koleji, a krátkým pobytem u moře.  
Z dálky jsme viděli i černomořskou flotilu pečlivě hlídanou, byli 
jsme varováni se jako cizinci zdržovat v blízkosti a hlavně nefoto-
grafovat, hrozilo nebezpečí  zničení filmu, anebo zabavení fotoapa-
rátu a zadržení policií. Blížil se konec našeho pobytu, a tak pro 
zrychlený návrat jsme chtěli využít letecké přepravy, ale letenky byly 
beznadějně vyprodané. Vrátili jsme se vlakem do Lvova, chtěli jsme 
si nakoupit nějaké dárky, ale v obchodech toho moc nebylo. Navíc 
naši přátelé měli obrovský zájem o některé naše věci, hlavně obleče-
ní, rifle se sem pouze pašovaly ze zahraničí, nebo tenké dederonové 
košile. Nakonec se kolej změnila v prádelnu a sušárnu a většinu  
našeho oblečení jsme vyměnili za dárky, které byly pouze podpulto-
vé zboží - třeba pěkný samovar či fotoaparát či tranzistor. Samozřej-
mě jsme si odváželi tehdejší zdejší hit - elektronickou hračku  
Jen počkej, zajíci. Domů jsem přijel jen v kraťasech a pantoflích,  
většina věcí zůstala na Ukrajině.

No a za týden jsme měli delegaci u nás. Měli svého vedoucího profe-
sora, ale hlavně překladatelku, my jsme se u nich  dorozumívali  
lámanou ruštinou, ale oni používali svůj ukrajinský jazyk, který  
byl naší češtině bližší, ruštinu už tehdy nemuseli. Prohlídka areálu 
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vysoké školy se u nás ale nekonala, naše mladá fakulta sídlila totiž 
různě po městě v několika budovách, z dnešního obrovského areálu 
Jihočeské univerzity tu stály na okraji polí pouze tři vysokoškolské 
koleje. Ale v zimě jsme se zase ve zkouškovém období odreagovávali 
pozorováním z okna dalekohledem třeba na sněhu honcující se zají-
ce, kteří se umí boxovat, zaječice s neodbytným samečkem proti 
sobě se postavili na zadní a doslova do sebe bušili a fackovali  
se předními tlapkami. To jen tak na okraj. Co ukázat Ukrajincům 
zajímavého v Budějovicích? Samozřejmě na lidi čůrajícího Samsona 
na krásném náměstí, vyhlídku na město z Černé věže, návštěvu  
jihočeského muzea a muzea první koňské železnice v Evropě,  
v okolí zámek Hlubokou a myslivecký zookoutek Ohradu, výlet  
na Kleť lanovkou a návštěvu hvězdárny. Doprovod Ukrajincům  
jsme si mezi sebou rozdělili, na mne připadla návštěva Budvaru,  
a to asi proto, že můj švagr dělal zde mistra na spilce. Zahraniční 
návštěvy Budvaru končí obvykle ochutnávkou v kulturní místnosti, 
to ale vedení odmítlo, asi proto,  že ukrajinští studenti nebyli pro ně 
tou správnou delegací. Ale švagr nás pilně  zásoboval napěněnými 
tupláky, některým, zejména děvčatům, se zdálo pivo příliš hořké. 
Oni jsou zvyklí na ten svůj mok točený na ulicích z cisteren sice 
označených pivo, ale je to ve skutečnosti chlebový kvas. Nám také  
ve Lvově moc nechutnal. Večeři jsme měli objednanou v Masných 
krámech, vepřový řízek se salátem, klukům po návštěvě pivovaru 
vyhládlo, a tak jsem musel objednat ještě obložené talíře. Žádný  
problém, oni se po celou dobu našeho pobytu také o nás starali, tolik 
různých druhů boršče a jiných ruských jídel jsem pak již nikdy  
neochutnal. Obří starobylá restaurace Masné krámy je fascinovala, 
oddělené boxy s dobovými výjevy na stěnách,  jen se podivovali,  
že číšníci během konzumace odnášejí použité nádobí, u nich vše  
zůstává na stolech a uklízí se až po odchodu hostů. Po návštěvě pivo-
varu měli volný den k nakupování a tím skončil veškerý další zájem 
navštěvovat památky. Když viděli obchody plné zboží, ve městě byl 
tehdy sice v provozu jen jeden obchodní dům, ale oni jej celý doslova 
prošmejdili a na kolej se vraceli po několik dnů s plnými taškami  
a krabicemi. Snad se jim to jako oficiální delegaci podařilo provézt 
na celnici. Možná si také všimli některého řeznictví, u nich ve Lvově 
byly k vidění většinou jen prázdné háky a kachlíky. Někdy tam  

visela za pařáty s drápy celá pohublá kuřata asi s volného výběhu  
i s krkem a hlavou s hřebenem. Když přivezli maso, tak dlouhá fron-
ta před krámem, řezník položil na špalek čtvrtku prasete a odseká-
val z ní postupně kousky masa lidem ve frontě tak, jak stáli za sebou, 
někdo dostal krkovičku a na někoho zbylo jen kolínko. V republi-
kách za Uralem, kde obyvatelé nejedí vepřové maso, se prodej  
skopového ještě vylepšil, na okraji města či obce se popásalo stádeč-
ko ovcí a na stromě visel poražený beran, řezník lidem odsekával 
kousky masa tak, jak přišli. Když maso doprodal, tak zabil další 
ovci. Když jsme my odjížděli ze Lvova, tak  jsme se všichni shodli,  
že bychom zde žít nechtěli. Oni se pak naopak u nás ocitli v situaci, 
jakou jsme pak poznali u nás o dvacet let později při pádu železné 
opony a otevření hranic třeba se sousedním Rakouskem, kde jsme 
zírali, jak se žije lidem utlačovaným kapitalisty. Po roce se měla 
uskutečnit druhá výměna studentů, ale přišel srpen 1968 a s ním 
okupace spojeneckých vojsk. Návštěva od nás na Ukrajinu nepřichá-
zela v úvahu, z jejich strany však byl zájem přijet k nám pomoci řešit 
kontrarevoluci. A tak  hned po prvním roce akce výměnných poby-
tů studentů skončila. 

Příklad vzniku širých lánů na Ukrajině  byl  zcela odlišný od  vzniku 
velkých lánů polí u nás. Tam zabránil nebezpečí hladomoru rozorá-
ním nevyužité panenské půdy na rovinatém území, u nás bylo  hlav-
ním důvodem vytvoření větších celků pro racionální využití stále  
se zvětšujících mechanizačních prostředků. V jejich využívání  
bránily nejprve meze, roztroušené louky, různě zakroucené polní 
cesty, osamocené  stromy a různé remízky, ale i celé sady. Později 
vzala za své ale třeba i stará zemská cesta, jinde železniční vlečka,  
ale i zanesené rybníky, většina menších vodních toků byla svedena 
pod zem, do lánů byly začleněny i svažité pozemky,  které se naši 
předkové neodvážili rozorávat. Ještě že máme bohatou síť asfalto-
vých silnic třetí třídy, na ty si zatím nikdo netroufl…

Některé příklady vzniku širých lánů v našem okolí se objeví  
ve čtvrtém a posledním pokračování na shora uvedené téma, ale  
to až někdy příště. 

Ing. Jaroslav Semerád

NOC KOSTELŮ
V letošním roce se v děkanském kostele 

sv. Františka Serafínského v Golčově Jeníkově 
nekoná žádný program, pouze prohlídka. 

Po telefonické domluvě s kostelnicí 
pí Marií Ostatnickou (tel.: 601 356 638) 
lze návštěvu kostela naplánovat kdykoli.

číslo 5 / květen 2020
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Výzvy MAS – naplňování strategie  
komunitně vedeného místního rozvoje
Z  Integrovaného regionálního operač-
ního programu byla 2. 3. 2020 vyhlášena 
výzva Doprava II. Výzva byla zaměřena 

na aktivity týkající se bezpečnosti dopravy. Podporovanými aktivi-
tami výzvy byly rekonstrukce, modernizace a výstavba chodníků 
či výstavba bezbariérových komunikací pro pěší k zastávkám veřej-
né hromadné dopravy, rekonstrukce, modernizace a výstavba  
podchodů nebo lávek pro chodce a realizace prvků zvyšujících  
bezpečnost železniční, silniční, cyklistické a pěší dopravy. Alokace 
pro tuto výzvu MAS byla 14,196 mil. Kč. Žádosti bylo možné podá-
vat do 3. 4. 2020 do 12:00 hodin. Do této výzvy podaly projekty 
Uhelná Příbram, Dolní Krupá, Havlíčkův Brod, Golčův Jeníkov,  
Lučice, Rozsochatec a Příseka. 

Dne 27. 4. 2020 byla vyhlášena výzva se zaměřením na Sociální  
podnikání III. V tomto opatření je možný vznik nového sociálního 
podniku, rozšíření podniku v rámci stávajícího podnikatelského 
subjektu, který je v době podání žádosti sociálním podnikem  
a splňuje principy sociálního podnikání, a zároveň dochází k

    • rozšíření nabízených produktů a služeb nebo
    • rozšíření prostorové kapacity podniku nebo
    • zavedení nových technologií výroby či
    • k zefektivnění procesů podniku,

anebo je možné rozšíření stávajících nebo vznik nových podnikatel-
ských aktivit OSVČ. 

Alokace pro tuto výzvu MAS je 2,5 mil Kč. Žádosti je možné podá-
vat do 28. 5. 2020 do 00:00 hodin. 
 
V průběhu června je plánováno vyhlášení výzvy na opatření Zázemí 
pro vzdělávání III. Výzva bude zaměřena na aktivity týkající  
se infrastruktury pro předškolní vzdělávání, základních škol a pro 
zájmové, neformální a celoživotní vzdělávání. V rámci výzvy bude 
možné podpořit např. pořízení vybavení budov a učeben,  stavby  
a stavební práce spojené s výstavbou infrastruktury či nákup  
pozemků a budov. Alokace pro tuto výzvu MAS je 5,083 mil. Kč. 

Veškeré informace k výzvám jsou uvedeny na webu: 

http://kralovska-stezka.cz/vyzvy-mas/

Královská stezka plánuje otevřít sociální kavárnu v Habrech
Královská stezka o.p.s. již delší dobu zvažovala zřídit v  Habrech  
kavárnu, bistro či podobné zařízení, ovšem vzhledem k  finanční  
náročnosti takového záměru se je do této doby zatím nedařilo reali-
zovat. V  současném programovém období se vyskytla možnost  
získat na tento projekt dotaci z Evropského sociálního fondu, a proto 
organizace ve spolupráci s  Domovem ve Zboží podala žádost  
o podporu do výzvy MAS OP Zaměstnanost – Sociální podnikání.  
Sociální rozměr kavárny spočívá v zaměstnávání osob se zdravot-
ním handicapem, podnik nabídne pracovní uplatnění čtyřem klien-
tům žijícím v Domově ve Zboží. 
Hlavní motivací k založení kavárny je nabídnout obyvatelům regio-
nu možnost posezení u dobré kávy a drobného občerstvení a záro-
veň umožnit osobám se zdravotním omezením uplatnit se na trhu 
práce. Kromě toho bude kavárna zároveň poskytovat prostor pro 
setkávání občanů s možností pořádání různých kulturních a spole-
čenských akcí, jako jsou hudební večery, filmové projekce, přednáš-
ky či besedy se zajímavými osobnostmi apod.

Celkové způsobilé výdaje projektu přesahují 4,5 mil. Kč. V dubnu 
tohoto roku byl projekt předán Ministerstvu práce a sociálních věcí, 
které rozhodne, zda bude projekt podpořen, či nikoli.  Pokud půjde 
vše podle plánů, provoz kavárny bude spuštěn v lednu příštího roku. 
O dalším vývoji projektu budeme průběžně informovat.

Realizace projektu Místní akční plány vzdělávání II 
Na předchozí úspěšné semináře konané v  minulém roce navázaly 
začátkem roku 2020 další, které byly pro pedagogy velmi přínosné. 
Koncem února proběhly dva semináře, kdy první z nich byl zaměřen 
na zavádění inovativních metod do výuky a druhý se zaměřoval  
na specifika práce s nadanými žáky.  Semináře jsou vždy prakticky 
orientované a lektoři se snaží pedagogům vše jasně vysvětlovat  
na konkrétních příkladech. Měsíc březen odstartoval pan Pavel  
Zeman a Radka Šlégrová se seminářem „Novinky v právních před-
pisech pro školy a školky“. Jednalo se o jeden z nejpočetněji navští-
vených seminářů. Bohužel vlivem nákazy koronavirem byly ostatní 
naplánované semináře na měsíc březen a duben zrušeny a přesunuty 
na nové termíny. V tomto nelehkém období byl alespoň uspořádán 
online seminář na téma „Opatření ve školách po dobu uzavření škol 
z důvodu nákazy koronavirem“.  
Koncem května se ovšem vrací tyto vzdělávací akce zpět. Na tuto 
krátkou pauzu naváže pan Mgr. Jiří Halda, který je znám ve spojení 
s panem Markem Hermanem. Seminář „Aspekty sociální a emoční 
zralosti pro pedagogy MŠ a ZŠ“ se uskuteční 25. května 2020.  
Na podzim je naplánováno mnoho zajímavých aktivit jako workshop 
řemeslných dovednosti ve spolupráci SOUŠ Chotěboř, program 
podporující lesní pedagogiku pro děti z MŠ nebo semináře na téma 
„ Lateralita v životě dítěte a její vliv na školní úspěšnost“, workshop 
„Karle, nevyrušuj“, čtenářské dílny s Ninou Rutovou nebo seminář 
„Nepodceňuj dětské kreslení aneb obraz dětského prožívání“.  
Pedagogové se mají určitě na co těšit. Všechny termíny a podrobné 
informace o seminářích a plánovaných akcích naleznete na našich 
internetových stránkách www.kralovska-stezka.cz v  sekci „Místní 
akční plány vzdělávání II“ (MAP II) a na Facebookových stránkách 
MAP Havlíčkobrodsko a Světelsko. 

Zrušení kulturních a společenských akcí
S ohledem na vyhlášený nouzový stav a nejistý vývoj situace spojené 
s COVID-19 musela Královská stezka o.p.s. zrušit tradiční jarní 
akce, jež pořádá každý rok. První z nich byl cyklovýlet po území 
MAS spojený s návštěvou zajímavých míst, jež měl proběhnout  
v sobotu 16. května 2020. Sportovní nadšenci však o tuto akci nepři-
jdou, cyklovýlet se uskuteční na podzim. O náhradním termínu  
budeme včas informovat.
Bohužel byl bez náhrady odvolán i šestý ročník Gastronomického 
festivalu v  Habrech, naplánovaný na 13. 6. 2020. Přejeme všem  
pevné zdraví a rádi vás uvidíme na gastrofestivalu v příštím roce!

za MAS Královská stezka o.p.s.
Lucie Šulcová

MÍSTNÍ AKČNÍ SKUPINA KRÁLOVSKÁ STEZKA 
– AKTUALITY
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Zásady bezpečné jízdy jsou na motorce nejdůležitější
Motocyklisté patří k  nejzranitelnějším účastníkům silničního 
provozu

KRAJ VYSOČINA – Letošní motorkářská sezóna je teprve na svém 
začátku, přesto policisté v  Kraji Vysočina vyšetřovali od začátku 
roku do 12. dubna celkem čtrnáct dopravních nehod, při kterých 
měli účast motocyklisté. Jeden motocyklista zemřel a třináct moto-
cyklistů utrpělo při nehodě lehké zranění. V jednom případě došlo 
ke zranění spolujezdce na motocyklu. 

Tragická nehoda motocyklisty se stala v neděli 29. března. Policisté 
na integrovaném operačním středisku Krajského ředitelství policie 
kraje Vysočina přijali deset minut před patnáctou hodinou oznáme-
ní o dopravní nehodě, která se stala na silnici II/392 u obce Petráveč 
na Žďársku. Havaroval zde šestapadesátiletý motocyklista, který 
zřejmě ve vyšší rychlosti nezvládl řízení motocyklu a havaroval 
mimo vozovku. Při nehodě se těžce zranil a vážným poraněním  
na místě podlehl. Další okolnosti tragické dopravní nehody jsou 
předmětem šetření ze strany policistů dopravního inspektorátu 
Žďár nad Sázavou.

Přicházející krásné jarní počasí láká motocyklisty k  prvním výle-
tům, a proto je na místě zopakovat si několik rad a doporučení. 

Motocyklista je přímým a plnohodnotným účastníkem silničního 
provozu. Každoročně jsou motocyklisté a jejich spolujezdci zapojeni 
do neúměrně vysokého procenta smrtelných či vážných dopravních 
nehod. Každý motocyklista musí dbát na řádné dodržování bezpeč-
nostních předpisů, dodržovat předepsanou rychlost jízdy, způsob  
a styl jízdy. Styl jízdy motocyklista přizpůsobuje nejrůznějším  
podmínkám na silnicích (déšť, štěrk, zatáčky, horizonty či klesání 
v komunikaci).

Policisté v Kraji Vysočina vyšetřovali v průběhu loňského roku  
124 dopravních nehod, při nichž měli účast motorkáři – v 81 přípa-
dech motocyklista dopravní nehodu zavinil. Při těchto nehodách 
sedm motocyklistů zemřelo, 19 jich utrpělo těžké zranění a 84 jich 
bylo zraněno lehce. Pouze 14 motocyklistů vyvázlo z nehody bez 
zranění. Ve dvou případech policisté při šetření dopravní nehody 
zjistili, že motorkář požil před jízdou alkoholický nápoj. V jednom 
případě motocyklista po nehodě odmítl podrobit se dechové zkouš-
ce.  Při loňských dopravních nehodách motocyklistů byl na motocy-
klu v 16 případech spolujezdec – tři byli těžce zraněni, 11 se zranilo 
lehce a pouze dva vyvázli bez zranění.

Přehnaně defenzivní jízda může ublížit stejně jako agresivní jízda. 
Ohleduplnost a tolerance vůči ostatním účastníkům silničního  
provozu je zásadou bezpečné jízdy. Jezdec na motorce je mnohem 
zranitelnější než řidič vozidla. Problémům je zapotřebí předcházet, 
než je následně řešit v krizové situaci zbrkle.

Pro jízdu na motocyklu je vhodné zvážit dobu a aktuální podmínky 
pro svezení. Jízdu je zapotřebí přizpůsobit aktuálním povětrnost-

ním podmínkám, aby se každý cítil bezpečně. Prochladnutí organi-
smu vede ke ztrátě citu při řízení. Proto je důležité sledovat předpo-
věď počasí a podle toho se zařídit, zda vyjet či vyjížďku raději 
odložit.

Uvolněnost a pohoda při jízdě jsou dalším důležitým faktorem. 
Nervozita, stres, únava nebo prosté podráždění vyvolávají agresivní 
reakce, které na motocyklu nejsou zrovna vhodné. Na jízdu je potře-
ba se soustředit. Alkohol a jiné návykové látky výrazně ovlivňují 
koncentraci pozornosti k řízení motocyklu a při řízení motorových 
vozidel jsou všeobecně zakázané.

Před každou jízdou je důležité vizuálně zkontrolovat technický stav 
motocyklu, tlak v  pneumatikách a jejich stav, těsnost motoru  
a tlumičů. Brzdy a jejich funkčnost by se měly kontrolovat častěji. 
Na silnice není dobré vyjet s tím pocitem, že svému stroji tak úplně 
nevěříte. První kilometry po zimních měsících je vhodné uzpůsobit 
v klidném tempu.

Podmínkou jízdy na motocyklu je použití přilby, vhodného obleče-
ní, pevné obuvi a rukavic. Kožené oblečení je pevnější a bezpečnější. 
Ochrana zad v podobě páteřového chrániče by měla být samozřej-
mostí. Oblečení s  reflexními prvky zvyšuje vlastní viditelnost. 
V nutném případě postačí i obyčejné reflexní motorkářské kšandy. 
„Vidět a být viděn“ je nejdůležitější zásada účastníků silničního  
provozu. 

Při jízdě na motocyklu je povinnost užít motorkářskou přilbu.  
Při výběru motorkářské přilby je doporučeno dbát na to, aby měla 
evropskou homologaci. Rukavice mají pro motorkáře velký význam. 
Existuje četný výběr rukavic. Především se lpí na nepromokavosti, 
také by měly větrat, aby se ruka nepotila a neklouzala.

Neméně důležité je použití motorkářské obuvi. Boty musí být  
pevné, výška přinejmenším nad kotníky. Je vhodné dbát na velikost. 
Nohou se ovládá množství jemných funkcí motocyklu, proto by  
neměla noha v botě „plavat“. Řidič musí mít cit v nártu i chodidle.

Hlavním cílem prevence je, aby se každý účastník silničního provo-
zu vždy vrátil bezpečně ze svých cest.    

Krajské ředitelství policie kraje Vysočina
oddělení tisku a prevence
nprap. Bc. Martin Hron
vrchní inspektor
tel: 974 261 209
mobil: 725 103 451
e-mail: martin.hron@pcr.cz

MOTOCYKLISTÉ

Krajské ředitelství POLICIE kraje Vysočina

Kancelář ředitele krajského ředitelství
Oddělení tisku a prevence

Tisková zpráva - 14. duben 2020 

číslo 5 / květen 2020
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NÁBOR POLICISTŮ

20. ledna 1896 se na městské radnici v Golčově Jeníkově, kde Prcha-
lovi bydleli, narodil Rosálii Prchalové, rozené Musilové, chlapec, 
který dostal jméno Karel a po otci druhé jméno Matěj. Karel  
M. Prchal vychodil obecnou a měšťanskou školu ve svém rodišti  
a začal zde  v roce 1901 chodit cvičit do Sokola. Čechy opustil v roce 
1911, kdy se svými rodiči přijel do USA. Zde se v roce 1912 přihlásil 
do Sokola Tyrš – Havlíček v Chicagu. Aktivně se účastnil celý život 
nejen cvičení, ale i práce organizační. Jeho zásluhy i schopnosti byly 
oceněny tím, že se stal v roce 1934 starostou Americké obce sokolské 
a Svazu československého sokolstva v Americe. V této funkci půso-
bil až do roku 1965. K jeho 75 rokům byla vydána v Chicagu v roce 
1971 obsáhlá publikace s podtitulem „Sborník k oslavě 75. naroze-
nin Karla M. Prchala, dlouholetého starosty Americké obce sokol-
ské, bojovníka za demokracii a humanitu.“ V knize se píše o životě  
a práci Karla Prchala, začíná se prvními léty, kde se uvádí: „Pochází 
z Golčova Jeníkova, asi 8 kilometrů vzdáleného od Čáslavi – menší 
čisté město s pětitřídní obecnou školou a třítřídní měšťankou.  
Na východní straně je tržiště a tam se konala 
sokolská cvičení a jiné atrakce.“ Dále se zde 
uvádí, že: „…tehdá nikdo v celém žírném 
kraji Čáslavském netušil, že tento nový svě-
toobčan povede po 38 letech jako starosta 
sokolské šiky až ze vzdálené Ameriky a tehdá 
také nikdo netušil, že jednou tam, kde se na-
rodil, páni radní mu budou s úctou předávat 
diplom čestného občanství a děkovat mu  
za práci, kterou vykonal jako rodák z Golčo-
va Jeníkova, ale také pro celý stát Čechů  
a Slováků.“
 Činnost Karla Prchala byla oceňována  
i v USA, o jejím významu, který nepochybně 
přesahoval rámec české komunity, třeba 
svědčí i to, že v uvedené publikaci jsou uve-
řejněny i dopisy prezidenta USA Richarda 
Nixona i viceprezidenta Spiro Agnewa, kteří 
mu gratulují k jubileu. Nelze ani přehléd-
nout, že český Sokol v USA měl desetitisíce 
členů, byl nejen tělocvičnou, ale i společen-
skou organizací a velký počet členů měl  
zejména v některých městech, kde bylo  
mnoho českých přistěhovalců a v 2. světové 
válce i emigrantů. Takovým městem bylo  
i Prchalovo město Chicago, jež mělo napří-
klad  v letech 1931–1933 i českého starostu 
města, kterým byl Antonín Josef Čermák  
z Kladna, jenž zemřel na zranění, které  
utrpěl při pokusu o atentát na amerického 
prezidenta Roosevelta.
 V roce 1945 v listopadu a v prosinci navštívil 
Karel Prchal Československo, kde za tu dobu 
projel řadu měst a navštívil i řadu tělocvič-
ných jednot a samozřejmě i Golčův Jeníkov, 
kde mu bylo uděleno čestné občanství. Před 
odjezdem sestavil sborník svých projevů  
za války a po válce, který byl pod názvem 
„Československá Amerika v projevech sta-
rosty amerického Sokolstva Karla M. Prchala“ 
nákladem 3000 výtisků Československou 
obcí sokolskou ještě v roce 1945 vydán.  
Návštěva Karla Prchala byla v městě velkou 
událostí, když v Golčově Jeníkově byl Sokol 
po svém brzkém obnovení po válce spolkem, 
který měl stovky členů, a do Sokola začala 

chodit cvičit většina žáků zdejších škol. O jeho návštěvě v Českoslo-
vensku jsou obsáhlé zprávy v č. 2 Sokolského věstníku. Na titulní 
stránce, kterou přetiskuji, je fotografie starostů Americké i Česko-
slovenské obce sokolské Karla M. Prchala a Dr. Antonína Hřebíka.
 Třeba ještě dodat, že Karel M. Prchal navštívil  Československo  
i v roce 1968.

LITERATURA:
TUMA Milo R. (editor): Karel M. Prchal – 75 let – 1896–1971,  
Chicago, 1971
Starosta amerického Sokolstva v Československu, Sokolský věstník, 
č. 2, 1946

        JUDr. Jaroslav Holý

VÝZNAMNÍ  JENÍKOVŠTÍ  RODÁCI
KAREL  MATĚJ  PRCHAL
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Domov důchodců Čáslav přijme 
do hlavního pracovního poměru:

Všeobecnou zdravotní sestru bez odborného dohledu

Nabízíme:
 • Pracovní poměr na plný úvazek v nepřetržitém provozu
 • Stabilní platové podmínky – výše platu podle vládou stanovených  
  platových podmínek (nařízení vlády číslo 300/2019 Sb.)
 • Příspěvek k penzijnímu pojištění a stravování
 • Příspěvek na kulturu
 • Příspěvek na provoz sportovních a tělovýchovných zařízení, 
  rehabilitačních zařízení včetně masáží
 • Příspěvek na nákup vitamínových přípravků
 • 5 týdnů dovolené

Požadujeme:
 • Schopnost empatie – laskavý přístup ke starým lidem
 •  Ochotu učit se novým věcem
 •  Základní znalost práce s PC výhodou

V případě zájmu nás kontaktujte: 
  E-mailem: ales.sorf@ddcaslav.cz nebo info@ddcaslav.cz
  Telefonicky: 734 485 167 nebo 327 314 221
  Osobně na adrese: Nazaret 94, Čáslav – ředitel Ing. Aleš Šorf

číslo 5 / květen 2020
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Vážení rodiče, milé děti, 
v souladu s usnesením vlády č. 491 ze dne 30. dubna 2020 byla znovu 
umožněna osobní  přítomnost účastníků vzdělávání ve střediscích 
volného času /domech dětí a mládeže. K  tomuto opatření obdržel  
i světelský DDM manuál, který stanovuje podmínky znovuotevření 
DDM/SVČ. DDM Světlá nad Sázavou využívá ke své činnosti  
prostory ZŠ, prostory Sportovního zařízení v Pěšinkách a pavilonu 
v Golčově Jeníkově, které však sdílí zároveň i s dalšími organizace-
mi. Provozovatelé těchto prostor musí také zajistit podmínky dané 
nařízením vlády, což je ve sdílených vnitřních prostorách za součas-
né situace velmi obtížné, protože všechny kroužky DDM probíhají 
hromadně, a to v různorodých skupinách účastníků. To znamená, 
že některé tréninky a činnosti kroužků pod DDM již mohou probí-
hat a některé bohužel vůbec. 

Proto světelské DDM do konce letošní zájmové činnosti (tedy  
do 31. května 2020) většinu kroužků pro děti již neotevře. Nejsme 
totiž schopni vyhovět podmínkám nastaveným MŠMT. V pavilo-
nu - na pobočce DDM Golčův Jeníkov - tak do konce června  
proběhnou pouze cvičení pro dospělé, a to zásadně mimo rozvrh 
výuky dětí v  ZUŠ (např. v podvečer a večer). Zájmové kroužky 
v DDM zahájíme v příštím školním roce mimořádně již od září 
2020.

Z těchto důvodů jsme se svolením zřizovatele přistoupili k následu-
jícím krokům:

Dům dětí a mládeže bude, u kroužků pro děti, které již do konce 
školního roku neproběhnou, vracet poměrnou část poplatků  
za zájmové útvary. I když dle zákona není na vrácení poplatku  
nárok, rozhodli jsme se pomoci našim členům v této nelehké  
situaci a poplatky za duben a květen vracet budeme. Pokud této 
možnosti nevyužijete, použijeme tyto peníze na chod našich  
zájmových útvarů pro děti a rozvoj činnosti DDM (např. pomůc-
ky, výtvarné potřeby apod.). Děkujeme! 

DDM Světlá nad Sázavou

 • Pokud máte o vrácení poplatku zájem, na základě vyplněného  
  a podepsaného formuláře žádosti vám spočítáme poměrnou  
  část (za duben – květen se u většiny kroužků jedná o celkovou  
  částku cca. 180,– až 240,– Kč) a peníze vám zašleme zpět.  
  Formulář žádosti je ke stažení zde: www.ddm-svetla.cz
   
  • Podmínkou vrácení poplatku u sportovně pohybových  
  kroužků (kojenci, předškolní, školáci) je nečerpání příspěvku  
  od zdravotní pojišťovny, což chceme ve formuláři žádosti  
  potvrdit přímo od vaší zdravotní pojišťovny.
  
   • Formulář žádosti lze do DDM podat do konce června 2020,  
  a to emailem či donést osobně. Provozní doba kanceláře DDM  
  pro veřejnost: 
  
      květen 2020: pondělí 13.00–16.30, čtvrtek 13.00–16.30
   	červen 2020: pondělí 13.00–16.30, úterý 13.00–16.30  
    a čtvrtek 13.00–16.30
        pobočka Golčův Jeníkov: 
    úterý 14.00–17.00, středa 12.30–16.30
    (pí O. Fialová, učebna A)
 
  Během letních prázdnin vám peníze přijdou zpátky na váš účet.

 • Tábory DDM: Informace, zda je můžeme otevřít a za jakých  
  podmínek, máme od MŠMT obdržet během května. Jakmile  
  je obdržíme, ihned zveřejníme, co a jak. Červencový příměstský  
  tábor v GJ s Pavlem Šveřepou a jeho týmem platí. 

 • Zároveň dochází k posunu termínů u některých aktivit DDM:

    Další činnosti DDM (např. nábory, tréninky vybraných  
    sportovních kroužků, možnost návštěvy kreativní dílny  
    výtvarné, řemeslné a keramické pro stávající členy i nové  
    zájemce, atd…) otevřeme od 24. srpna 2020, pokud to příz- 
    nivý vývoj situace dovolí.

PROVOZ DDM SVĚTLÁ NAD SÁZAVOU
V ZÁVĚRU ŠKOLNÍHO ROKU 2019/2020

Základní škola a mateřská škola Vilémov

hledá učitele pro školní rok 2020/21 na tyto pozice:

uč. 1. st. ZŠ
uč. 2. st. ZŠ aprobace chemie + přírodopis

  
informace na zs-vilemov@seznam.cz     

   tel. 569 449 145, 731 522 653

číslo 5 / květen 2020
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Nabídka zaměstnání – práce, která dává smysl – 
staňte se ošetřovatelem/ošetřovatelkou seniorů

Nabízíme:
 • Pracovní poměr na plný úvazek v nepřetržitém provozu
 • Stabilní platové podmínky – výše platu podle vládou stanovených  
  platových podmínek (nařízení vlády číslo 300/2019 Sb.)
 • Příspěvek k penzijnímu pojištění a stravování
 • Příspěvek na kulturu
 • Příspěvek na provoz sportovních a tělovýchovných zařízení, 
  rehabilitačních zařízení včetně masáží
 • Příspěvek na nákup vitamínových přípravků
 • 5 týdnů dovolené

Požadujeme:
 • Schopnost empatie – ochota laskavě pečovat o staré lidi
 • Ochotu učit se novým věcem
 • Základní znalost práce s PC výhodou

V případě zájmu nás kontaktujte: 
  E-mailem: ales.sorf@ddcaslav.cz nebo info@ddcaslav.cz
  Telefonicky: 734 485 167 nebo 327 314 221
  Osobně na adrese: Nazaret 94, Čáslav – ředitel Ing. Aleš Šorf 
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Chateau Hostačov 

znovu otevírá 
hotel i zámeckou restauraci 

25. 5. 2020. 

Rezervace pobytu i stolu do restaurace 
přijímáme na email: info@chateau-hostacov.cz 

nebo tel. +420 569 433 198. 

Budeme moc rádi, pokud nás navštívíte!

PŘIJMEME 
brigádnici / brigádníka

do vinotéky
v Golčově Jeníkově

bližší informace 
na tel. 777 288 665

OTEVÍRÁME
PŘEDZAHRÁDKU

Od 1. 6. zveme všechny  
k posezení u dobrého 
vína na předzahrádku 

před vinotékou 
v Golčově Jeníkově.

Těšíme se na Vás.

číslo 5 / květen 2020
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Svatá cesta je jednak název známé knihy jezuity Jana Tannera, jed-
nak název poutní cesty z Prahy do Staré Boleslavi. Obojí spolu úzce 
souvisí. 
Postupně existovaly dvě poutní cesty z  Prahy do Staré Boleslavi:  
Svatováclavská cesta a Svatá cesta. Jde o dvě cesty, i když měly mno-
ho společného. 
S  českou historií jsou víc, jak kterákoliv jiná, spojena dvě místa:  
Praha a Stará Boleslav. 
Je to dáno smrtí knížete Václava ve Staré Boleslavi a uložením jeho 
ostatků na Pražském hradě v knížecí rotundě kostela svatého Víta. 
Cesta mezi Prahou a Starou Boleslaví byla v povědomí našich před-
ků spojena s tím, že po ní roku 988 byly ostatky sv. Václava převeze-
ny do Prahy. Tím byla jako by posvěcena. To jí dalo název Svatovác-
lavská cesta. (Jde o úsek Nissko – jizerské cesty.)  Stala se cestou 
poutníků z Prahy k místu, kde svatý Václav podstoupil mučednic-
kou smrt a kde jeho ostatky byly prvotně uloženy v hrobce kostela 
sv. Kosmy a Damiána, přestavěného potom na kostel sv. Václava. 
Trasa této cesty doznala v průběhu času z praktických důvodů změn. 
Od počátku 17. století se stává trasou, po které se do Staré Boleslavi 
putovalo nejen kvůli sv. Václavu, ale také za staroboleslavským 
Palladiem. Rozkvět těchto poutí je především zásluhou jezuitů. 
Jezuité obnovili úctu sv. Václava jako světce. V předbělohorské době 
byl totiž už po značnou dobu uctíván pouze jako symbol naší stát-
nosti, jako ten, jehož postava opodstatňovala právní nedotknutel-
nost zemí Koruny České. Pokračovat v  tom bylo v daných politic-
kých okolnostech neúnosné. Proti úctě světce však nemohla mít 
habsburská katolická vládnoucí dynastie dost dobře námitek. A aby 
tuto úctu pro ni učinili ještě přijatelnější, spojili ji s mariánskou 
úctou. Ovšem ne s mariánskou úctou obecně, ale s úctou starobole-
slavského Palladia. (viz o něm níže) 
Habsburkové na to reagovali politicky velmi moudře. Jemným pře-
divem legend se nechali zařadit do „rodiny“ svatého Václava a tím 
jako by legitimovali svoji vládu u nás. Rovněž tak byli ctiteli staro-
boleslavského Palladia.
Tato situace byla v poměrech dané doby pro naše předky maximem 
možného. Současně   byla totiž přijatelná pro světskou moc a součas-
ně skrytě, ale o to hlouběji, v  našich předcích uchovávala vědomí 
nároku na samostatnou státní existenci a vedla je k tomu, aby s pros-
bami o pomoc v tom se obraceli na Pannu Marii. 
Staroboleslavský mariánský reliéf byl prohlášen za palladium,  
to je záštitu Země České, roku 1609. Byla to reakce katolíků na zná-
mý Rudolfův Majestát z roku 1608. Rok 1609 je počátkem intenziv-
ního putování katolíků bez rozdílu společenského postavení  
k Panně Marii do Staré Boleslavi. Nepřátelé nemohli nepozorovat, 
kolik lidí se utíká o pomoc k  Palladiu do Staré Boleslavi. Proto,  
aby zlikvidovali tento zdroj síly katolíků, snažili se Palladia zmocnit 
a několikrát se ho skutečně zmocnili. 
Zhruba od poloviny 17. století se poutní cesta z Prahy do Staré Bole-
slavi začala nazývat Svatá cesta. Trasa Svaté cesty je známa dosti  
podrobně. Od 17. století začínala u mostu přes Labe mezi Boleslaví  
a Brandýsem. Tato cesta byla lemována 44 kapličkami. Jejich počet 
je odezvou počtu invokací v Loretánské litanii v té době. Uvádí se,  
že kapličky pocházejí z r. 1674. Spíše však v tomto roce bylo započa-
to s  jejich stavbou. S pomocí šlechtických mecenášů se je podařilo 
vybudovat pražskému jezuitovi Janu Tannerovi. Jde o souvislou 
řadu kapliček. Do současnosti se dochovalo 16 z nich. 
Kapličky byly jednotného provedení. Měly mezi dvojicí toskánských 
pilastrů niku zakončenou obloukem. Kapličku zastřešoval nízký 
trojhranný tympanon, některé (většina z nich) měly v  tympanonu 
kruhové slepé okénko. Vnitřní zadní stěna niky měla freskovou  
výzdobu. V dolní, větší části, byly vyobrazeny zidealizované  scény 
ze svatováclavských legend. V  horní, menší, segmentové části byl 
vyobrazen mariánský poutní obraz nebo socha. Toto vyobrazení 
dalo kapličce jméno. Na vyobrazení byl v  ozdobné stuze uveden  
název poutního místa, kterého se zobrazení týkalo. Na vnitřních 

bočních stěnách niky byla na jedné straně modlitba k  příslušné  
Madoně a na protější straně byl popis zobrazeného výjevu ze života 
sv. Václava. Nápisy byly vesměs česky. Na vnější čelní straně kaplič-
ky se pod římsou po stranách oblouku niky nacházel vlevo erb  
a vpravo jméno donátora kapličky. (Existuje domněnka, že erb  
a jméno donátora se nacházely uvnitř kapličky, vpředu na jejím  
stropě po stranách vyobrazení Madony.) 
V Tannerově knížce Svatá cesta…  je tomu ovšem poněkud jinak. 
Výzdoba čela niky kaple je reprodukována na listu vlevo s  tím,  
že kartuše se znakem (resp. sdruženým znakem) a kartuše se jmé-
nem donátora kapličky jsou v  rozích, které zbývají do obdélníku, 
neboť horní část zobrazení končí segmentem. Popis zobrazeného 
výjevu ze života sv. Václava se nachází na spodu listu, pod svatovác-
lavskou rytinou. 
Na listu vpravo (bráno odshora dolů) se nachází formou nápisu 
oslovení příslušné poutní Madony, které je současně začátkem  
modlitby k ní, a číslo předmětné kapličky. Pak je uvedena modlitba 
k příslušné poutní Madoně a pod ní modlitba ke sv. Václavu na téma 
zobrazeného výjevu z jeho života. 
Předpokládám, že v  kapličkách tomu bylo tak, že modlitba  
ke sv. Václavu se nacházela na protější stěně, kde se nacházel popis 
zobrazeného výjevu ze života sv. Václava. Vzhledem k  tomu,  
že modlitba ke sv. Václavu je ve všech případech kratší než modlitba 
k Panně Marii, vešel se na onu stěnu spolu s modlitbou ke sv. Václa-
vu i popis výjevu z jeho života. 
Kdo byl P. Jan Tanner, kterému se přisuzuje pořízení kapliček? 
Narodil se 17. srpna 1623 v Plzni. Roku 1641 vstoupil do jezuitského 
řádu. Po noviciátě v  Brně studoval na pražské jezuitské akademii  
a pak působil jako řádový pedagog v Praze a v letech 1666 až 1674 
v Olomouci. Po návratu do Prahy navázal styky s předními tehdejší-
mi historiky, zejména s Bohuslavem Balbínem a Tomášem Pešinou 
z Čechorodu. Byl regentem knihovny, regentem konviktu sv. Barto-
loměje, děkanem filozofické fakulty a zpovědníkem arcibiskupa 
Jana Bedřicha z  Valdštejna. Zemřel v  pražském Klementinu dne 
4. 11. 1694. Psal latinsky, česky a německy. Vedle spisů teologických 
se věnoval především historii. 
Věky přetrval význam jeho spisu Svatá cesta z  Prahy do Staré  
Boleslavě… . Poprvé byl vytištěn česky roku 1679. Německý překlad 
vyšel roku 1680, latinský 1690, druhé české vydání roku 1692  
a druhé německé roku 1705. Všechna vydání jsou provázena týmiž 
rytinami zobrazujícími obrazy v nikách kapliček včetně zobrazení 
erbů a jmen donátorů. Autorem rytin je Samuel Dworzak st.,  
pražský grafik a rytec. 
Díky těmto rytinám jsme i dnes zpraveni o ikonografii celého cyklu. 
Autorství maleb v  kapličkách nebylo dosud spolehlivě určeno.  
Podle dochované kresby k  27. kapličce v  pražské Národní galerii  
se můžeme domnívat, že je mohl provést umělec z  okruhu Jana  
Jiřího Heinsche. 
Autorem modliteb je zřejmě sám Jan Tanner. 

Čtrnáctá z  těchto kapliček je kaple Jeníkovská. Její název je dán 
tím, že v horní části její vnitřní čelní stěny je zobrazena naše poutní 
Madona. 
Kaple se nachází na území městské části Prahy 9, v poli po levé stra-
ně ulice Mladoboleslavské směrem na Kbely, Brandýs nad Labem, 
přibližně uprostřed mezi sídlišti Prosek a Letňany. Zahajuje řadu 
většiny dosud stojících kapliček. Od zkázy ji zřejmě zachránilo to,  
že dávno nepoužívaná cesta byla rozorána, když byla vystavěna 
nová, přímější silnice, a tak se tato kaplička ocitla daleko v poli. 
Vyobrazení na spodní části vnitřní čelní stěny kapličky zachycuje  
sv. Václava, jak posílá poselstvo k papeži s dotazem, jaké slavnosti  
se v  Římě konají o svátcích sv. Kosmy a Damiána a sv. Michaela. 
V pozadí obrazu vyhlíží jakoby z oblohy polopostavy starověkých 
lékařů Kosmy a Damiána. Donátorem této kaple byl Karel Leopold, 
hrabě Carretto de Millesimo. Z  její vnitřní výzdoby se do součas-

JENÍKOVSKÁ KAPLE NA SVATÉ CESTĚ



19

nosti nic nedochovalo. Známe ji výlučně z Tannerovy Svaté cesty… 
Pro nás je velmi cenné zobrazení naší Madony. Madona na rytince  
je zachycena velmi věrně. Restaurátorský průzkum u příležitosti  
jejího restaurování prokázal, že ruce Madony a Ježíška byly původně 
nasazeny tak, jak jsou na rytince zachyceny. Tato rytinka je tedy  
dalším důkazem, že naše milostná socha Madony nepochází  
až z 30. let 18. století, jak bývá uváděno. 
Existence Jeníkovské kaple na Svaté cestě dokazuje, že zdejší poutní 
místo v minulosti patřilo mezi významná mariánská poutní místa. 
V Čechách bylo v té době totiž mnohem víc mariánských poutních 
míst než oněch 44, kterým byly zbudovány kapličky na Svaté cestě. 
Patřilo mu tedy mnohem významnější místo, než jakého se mu 
v současnosti mezi našimi mariánskými poutními místy dostává. 
Latinský text modlitby k naší Madoně přeložil a přebásnil zesnulý 
haberský farář P. Václav Zemek takto:

„Raduj se a plesej, královno jeníkovská,
Panno nejmoudřejší a nejvýš milosrdná,
Matko Maria, jež ve své loretánské
svatyni jeníkovské stejně jako ve svém
Nazaretském domově prokazuješ dobrodiní
lidu, před Tvou tváří zbožně prosícímu.
Tebe pokorně vzývám pro sladkou lásku Tvou,
s níž jsi svého milovaného Syna v dětství
opatrovala a panenskými prsy kojila,
vyslyš mne, ó dobrá Matko, kdykoliv se
k Tobě utíkám v jakékoliv záležitosti nebo
v úzkosti, především v hodince mé smrti
a občerstvi mne mlékem své mateřské útěchy, 
jak sama uznáš k prospěchu a spáse mé duše.
Abych toho dosáhl a Tvoji čest vyvýšil,
Uctívám Tě andělským pozdravením: Zdrávas Maria…“

(Toto přebásnění uzpůsobil ke zhudebnění jeníkovský děkan P. Fr. Skřivánek. Zhudebnění svěřil zdejšímu 
řediteli kůru, JUDr. Mg. A. Janu Holému.) Tak vznikl současný Jeníkovský Zdrávas. Od roku 1993  
se pravidelně zpívá po nedělní mši svaté:

„Raduj se a plesej, jeníkovská Paní, Panno nejmoudřejší, Matko slitování.
Lásku dávala jsi v domku v Nazaretě, dobrotivě žehnej i nám při Loretě.
Lidu pokornému, který tebe vzývá, zůstaň útočištěm, Panno dobrotivá.
Pro svou lásku k Synu, Matko přemilá, když jsi Božské dítě k sobě vinula,
slyš mě, dobrá Matko, v každém soužení, Tvoje láska úzkost v radost promění.
V hodině mé smrti přijď mě občerstvit, v mateřskou svou náruč laskavě mě vzít.
Pokorně chci získat Tvoji přímluvu k cestě nejvážnější, k nebes domovu.
Abych k němu dospěl, radost věčnou měl, zdravím Tě, jak zdravil Tebe archanděl:
Zdrávas, zdrávas, zdrávas, Maria! Zdrávas, zdrávas, milostiplná!"

                                                                                                              (podle F. Skřivánka)

UZÁVĚRKA do Listů z Golčova Jeníkova č. 6/2020:
 

své články, fotky, inzerci apod... zasílejte na listy@golcuv-jenikov.cz do 18. 6. 
Články budou uveřejněny až po potvrzovacím e-mailu. 

Pokud tento potvrzovací e-mail neobdržíte, 

volejte prosím na tel. č. 725 101 152.

číslo 5 / květen 2020
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Koření
V  starých dobách bylo koření (sušené kořeny rostlin) především  
léčivem. S  rozvojem obchodní výměny mezi zeměmi a světadíly  
dostávaly se do Evropy nové látky se zajímavými účinky, jež byly 
začleněny mezi koření. Představa, že smysl cizokrajných koření spo-
čívá jen v chuťové hodnotě, je mylná. Významné vlastnosti vzácných 
koření a jejich dopad do lidského organismu byly kdysi všeobecně 
známy. Žel s panskými jídelníčky obecné povědomí o cenných vlast-
nostech koření vyhaslo. Dnes jsou koření vnímána jako látky toliko 
chuťově fascinační, leč zdravotně a nutričně bezvýznamné. Že to je 
zkreslený pohled, o tom svědčí následující řádky.    

HŘEBÍČEK
Povaha teplá. Chuť pálivá (pikantní, štiplavá, ostrá). Vykazuje  
výrazný antiseptický účinek. Ničí choroboplodné mikroorganismy 
v zažívací soustavě. Podporuje činnost jater, tvorbu bílých krvinek, 
odstraňuje dýchací potíže a léčí močové cesty. Vztahuje se k slezině, 
slinivce, žaludku a ledvinám. Zahřívá střední ohniště a ledviny.  
Je vhodný v případech chladu v žaludku, se zvracením, nechuten-
stvím a řídkou (kašovitou) stolicí. Vhodný při impotenci z  nedo-
statku jangu. Taktéž u žen zesiluje sex. apetenci. Používá se v odva-
ru. Denní dávka 2–5 g hřebíčku. Ve větším množství dráždí ledviny.

BADYÁN
Povaha teplá. Chuť sladká a pikantní. Vstupuje do drah sleziny-sli-
nivky a ledvin. Příslušné orgány posiluje a vyživuje. Ohřívá jang 
(podněcuje aktivitu, dodává energii). Rozptyluje chlad (zahřívá). 
Harmonizuje vnitřní prostředí. Používá se při stavech chladu  
v střední části trávicího traktu, spojených se zvracením a bolestmi 
břicha. Při slabostech ledvin, doprovázených  bolestmi v  bedrech. 
Pomáhá též při zácpě, způsobující nafouknutí břicha, krátký dech  
a zadýchávání. Jednorázová dávka 4–8 g mletého badyánu. Užívá  
se 3x denně na lačno. 

PEPŘ
Povaha horká. Chuť pálivá, ostrá. Vstupuje do drah žaludku a tlus-
tého střeva. Příslušné orgány vyživuje, posiluje a harmonizuje.  
Zahřívá střední ohniště (oblast žaludku), zvyšuje chuť k  jídlu,  
rozptyluje a vylučuje hleny. Prospěšný při chladu v plicích a slezině, 
s  kašlem a vykašláváním bílého vodnatého hlenu. Užití v  odvaru. 
Denní dávka 2–4 g mletého pepře. Při stavech horka je nutná  
obezřetnost.

MUŠKÁTOVÝ OŘECH
Povaha teplá. Chuť pálivá, štiplavá. Vstupuje do drah sleziny-sliniv-
ky, žaludku a tlustého střeva. Příslušné orgány vyživuje, zahřívá  
a harmonizuje. Posiluje trávení, rozptyluje chlad a napravuje nepo-
řádky ve střevech. Významně zlepšuje vstřebávání živin v  tenkém 
střevě. Zastavuje průjem, zhutňuje a formuje kašovitou stolici.  
Pozor, má narkotické účinky! Už jedna polovina muškátového  
ořechu může způsobit vážnou otravu. Jednorázovou dávku  
250–500 mg užívat 1x až 2x denně na lačno. K  zastavení průjmu 
možno jednorázově použít 1,5–9 g pražené drogy. Kontraindikace: 
Těhotenství, bolesti zubů vyvolané ohněm v žaludku, oheň v tlus-
tém střevě. Zajímavost: Hildegarda z  Bingenu (1098–1179) uvádí,  
že muškátový ořech otvírá srdce, čistí smysly a dává člověku jasné 
myšlení. 

SKOŘICE
Povaha horká. Chuť sladká a pálivá. Vyživuje slezinu, slinivku  
a ledviny. Užívá se v  případech chladu v  břiše, žaludku a slezině,  
s říháním, zvracením a průjmy. Zesiluje trávicí oheň. Denní dávka 
3,5–7,5 g ve formě odvaru. Užívá se včetně slizovité sedliny. Nutná 

opatrnost v případech horkosti (červená líčka a jazyk, horké dlaně  
a plosky nohou, noční pocení, horečka v  odpoledních hodinách,  
nespavost, bušení srdce aj.) Podrobněji o skořici v LGJ 9/2019.

FENYKL
Povaha teplá. Chuť štiplavá. Proniká do drah ledvin, močového  
měchýře a žaludku, což určuje jeho význam jako prostředku zvyšu-
jícího energii a zlepšujícího trávení. Fenykl anýz a kmín byla nejuží-
vanější koření a posilující léčiva minulých věků. Žvýkání fenyklo-
vých semínek patřilo k zdravému  dětskému mlsání. Z  vlastního 
dětství si pamatuji výpravy do opuštěné kostelní zahrady, kde rostl 
zplanělý fenykl. Dodnes si umím vybavit smyslové okouzlení navo-
zené žvýkáním fenyklových semínek. Denní dávka 3,5–11 g. 

ANÝZ
Povaha teplá. Chuť pikantní, lehce pálivá. Vstupuje do drah jater, 
sleziny-slinivky, žaludku a ledvin. Příslušné orgány lehce zahřívá  
a vyživuje. Vylučuje vnitřní chlad a tiší bolesti. Uvolňuje stažená  
játra a harmonizuje energii žaludku, což obojí prospívá trávení.  
Odstraňuje kolikovité břišní bolesti chladného typu. Léčí otoky  
varlat a vodní kýlu šourku. Denní dávka 3–9 g. Zatímco fenykl  
má výraznější účinek pro slezinu, anýz je prospěšnější pro ledviny. 
Proto se podle evropské tradice užíval vývar ze stejného dílu  
fenyklu, anýzu a kmínu, tzv. trojkombinace. Tento starý elixír před-
stavuje malý zázrak podporující život, zejména v zimě.  

KMÍN
Povaha mírně teplá až neutrální. Chuť slabě pálivá. Posiluje ledviny, 
slezinu-slinivku a žaludek. Jedinečný prostředek k vyloučení větru, 
totiž stavů porůznu se stěhujících bolestí, tiků, křečí a rychle se stří-
dajících emocí, jejichž původ tkví ve stísněnosti a zahrazení jaterní 
energie. Detoxikační účinek kmínu je známý a zhusta využívaný 
např. při vaření brambor. Čaj z kmínu pak představuje první pomoc 
při tzv. zkaženém žaludku. Denní dávka 3–6 g mletého kmínu  
ve formě vývaru nebo polévky. 

PAPRIKA
Povaha horká. Chuť pálivá, ostrá. Vyživuje a posiluje slezinu-sliniv-
ku, žaludek a srdce. Zahřívá, vysušuje, rozptyluje chlad. Otvírá  
povrch a vyvolává pocení. Snižuje riziko kardiovaskulárních chorob 
a působí proti ateroskleróze. Existuje více druhů papriky, včetně 
druhů křovitých, víceletých. Silnou palčivost je vhodné přiměřeně 
rozptýlit dalšími potravinami. Silně ostré pokrmy s bohatýrskými 
názvy „katův šleh“ či „ďábelský guláš“ mohou poškodit trávící trakt 
a svědčí o nutričním idiotství.

Vladimír Volma, CAŽ, o. p. s.
zivotosprava@centrum.cz   

ZÁKLADY POTRAVINOVÉ GRAMOTNOSTI
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KRAJ VYSOČINA – V poslední době se i nadále objevují případy 
majetkové trestné činnosti spadající do kategorie počítačové krimi-
nality, kdy se pachatelé dopustili podvodu prostřednictvím interne-
tu. Tito pachatelé například na různých internetových inzertních 
portálech nabízejí k prodeji zemědělskou techniku, vozidla, pracov-
ní stroje, nářadí a jiné věci za velmi výhodné ceny. Ve skutečnosti 
jen vyčkají, zda jim nějaký zájemce předem pošle na bankovní účet 
peníze, a rázem komunikaci přeruší.

V žádném případě neplaťte předem za věci, které jste předem nevi-
děli, a nepřesvědčili se, zda opravdu existují. Na lákavě vypadajících 
fotografiích a bezkonkurenční ceně vydělá pak jen pachatel této 
trestné činnosti. Připraví vás o peníze a v  žádném případě vám  
nehodlá zaslat slíbené, ve většině případů jen imaginární, zboží.

Počítačová kriminalita je trestná činnost, která je páchána za využi-
tí informačních a komunikačních technologií, nebo jsou oblasti 
těchto technologií předmětem pachatelova útoku. Vyvíjí se velmi 
rychle a jde ruku v  ruce s  vývojem naší společnosti. Pachatelé  
se vždy velmi rychle přizpůsobí dané situaci. Jejich cílem je obohatit 
se na úkor jiných. Objasňování počítačové kriminality je velice  
obtížné a za každým objasněným případem stojí velmi náročná  
práce kriminalistů. Ve většině případů však peníze podvedených 
lidí končí na zahraničních účtech a jsou nedohledatelné. Jedná  
se o kriminalitu, jež je specifická tím, že zahrnuje různé druhy trest-
né činnosti. Nejčastěji se jedná o majetkovou trestnou činnost,  
kdy hlavním pachatelovým cílem je obohacení a podvodné získání 
finančních prostředků.

Právě inzeráty patří k velmi častým podvodným jednáním pácha-
ných prostřednictvím internetu, kde pachatelé nabízejí k  prodeji 
zboží, ve velké míře pocházející ze zahraničí a za velice příznivou 

cenu. Pachatelé jsou zdatní manipulátoři a snaží se dosáhnout svého 
cíle, což je získání finančních prostředků. Jsou velmi vstřícní,  
komunikují velmi mile a ochotně, na každou komunikaci reagují 
pohotově až do doby, kdy dosáhnou svého a obdrží požadované  
peníze. Používají legendy o nutné potřebě financí na uhrazení  
nákladů spojených s  přepravou zboží, jeho proclením. Kupující  
následně neobdrží ani zakoupené zboží, ale ani mu nejsou vráceny 
zaslané peníze. Po nějaké době zjistí, že se stal obětí podvodu.

Při nakupování přes internet buďte proto velmi obezřetní. Zvláště 
při platbách za zboží či služby, které jsou vyžadovány předem  
prostřednictvím bankovního převodu, je nutné dbát mimořádné 
opatrnosti. Pravděpodobnost, že naletíte podvodníkovi, je velká  
zejména v případech, kdy je cena výrazně nižší, než je na běžném 
trhu. Obzvláště v  případě koupí vozidel, zemědělských strojů,  
výrobních strojů a jiných věcí vyšší hodnoty se přesvědčte, zda  
vůbec existuje, a v  jakém je technickém stavu. Zajímejte se také  
o to, zda ho vůbec prodává jeho skutečný majitel a za jakých podmí-
nek. Nikdy neprovádějte platbu předem, aniž byste si takovéto  
základní věci osobně ověřili, nepodléhejte lákavosti výrazně  
nízkých cen a pěkně vypadajícím fotografiím. Můžete tak přijít  
o své našetřené peníze a sen o novém vozidle či stroji se vám nená-
vratně rozplyne.

Krajské ředitelství policie kraje Vysočina
oddělení tisku a prevence
nprap. Bc. Martin Hron
vrchní inspektor
tel: 974 261 209
mobil: 725 103 451
e-mail: martin.hron@pcr.cz

RIZIKOVÉ NAKUPOVÁNÍ NA INTERNETU

Krajské ředitelství POLICIE kraje Vysočina

Kancelář ředitele krajského ředitelství
Oddělení tisku a prevence

Tisková zpráva - 18. května 2020 
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